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PROTOKÓŁ Nr XIV/2015 

z XIV zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

16 listopada 2015 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XIV zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XIV zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego bieżącej kadencji.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: W związku z tragedią, 

tym co wydarzyło się w piątek we Francji, pragnąc wyrazić solidarność z narodem francuskim i łącząc  

się w bólu z rodzinami ofiar proszę o chwilę zadumy i minutę ciszy. Proszę o powstanie. Dziękuję. 

Szanowni Państwo, na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa 

Lubuskiego na sesji obecnych jest 29 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał. Przypominam, że głosujemy przez naciśnięcie wybranego przez Państwa 

przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. 

Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się ta lampka informująca nas, że urządzenie jest 

aktywne. Proszę również, by głosowanie za pomocą urządzeń odbywało się przy stole obrad. Informacja 

również taka, iż w trakcie przerwy odbędzie się posiedzenie Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

Obecnie poproszę o zabranie głosu Panią Marszałek.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni Goście. Jestem przekonana, że po ostatniej sesji opadły już emocje i chciałabym dzisiaj  

w imieniu wszystkich radnych, ponieważ zgodni jesteśmy co do tego, żeby podziękować ustępującemu 

Panu Przewodniczącemu Czesławowi Fiedorowiczowi za sprawowanie funkcji przewodniczącego  

w minionych roku, ale również powitać na tym stanowisku nowo wybranego Pana Przewodniczącego 

Mirosława Marcinkiewicza. Jeżeli Państwo pozwolicie, taka też była sugestia i uwaga radnych podczas 

ostatniej sesji, jednak atmosfera i emocje myślę, że były niesprzyjające, a dzisiaj chciałabym żebyśmy 

odrobili tą lekcję dobrego wychowania. Bardzo dziękuję, a nowemu przewodniczącemu życzę sukcesów 

i powodzenia w przewodzeniu nami do końca tej kadencji.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczyła kwiaty Przewodniczącemu Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Mirosławowi Marcinkiewiczowi oraz wspólnie z nim wręczyła kwiaty Radnemu 

Województwa Lubuskiego Czesławowi Fiedorowiczowi. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. O zabranie 

głosu poprosił Prezydent Zielonej Góry. Głos oddaję. Prosimy Panie Prezydencie. 

 

Prezydent Zielonej Góry Janusz Kubicki: Panie Przewodniczący. Panie i Panowie Radni. Pani 

Marszałek. Szanowni Państwo. Chciałbym zaprosić Państwa do odbycia w miesiącu grudniu sesji 

specjalnej, poświęconej również miastu Zielona Góra. Chcielibyśmy przedstawić Państwu nasze 

problemy, nasze dylematy związane z tym, co przed nami, czyli z wykorzystaniem środków unijnych  

w najbliższej kadencji. Takowe spotkanie odbyło się w mieście Gorzowie. Mam nadzieję, że również  

to w Zielonej Górze będzie owocne. Także bym chciał serdecznie wszystkich zaprosić, abyśmy odbyli 

sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego poza gmachem sali kolumnowej w naszym nowym Planetarium. 

Mam nadzieję, że będziemy w stanie pokazać Państwu – co chcemy zrobić i gdzie oczekujemy Państwa 

pomocy. Bo myślę, że wspólnie, razem jesteśmy w stanie doprowadzić do tego, że nie tylko wyłącznie 

Zielona Góra, ale również całe województwo lubuskie będzie rozwijało się jeszcze szybciej. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję Panie 

Prezydencie. Myślę, że na tak miłe, sympatyczne zaproszenie będziemy musieli po prostu odpowiedzieć. 

Dzięki piękne.  
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Do punktu 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Przystępujemy  

do uchwalenia porządku obrad XIV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

dzisiejsza sesja została zwołana przeze mnie 10 listopada br. zgodnie z porządkiem obrad, wskazanym 

w piśmie z dnia 6 listopada br. Na wniosek Zarządu Województwa proponuję rozszerzenie porządku 

obrad o: 

   punkt 12a – Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza 

dla strefy miasta Gorzów Wielkopolski ze względu na przekroczenie wartości dopuszczalnej pyłu 

zawieszonego PM10” – druk  nr 147/15. 

   punkt 12b – Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Żary – druk nr 148/15. 

   punkt 12c – Podjęcie uchwały w sprawie określenia Programu ochrony środowiska przed hałasem 

dla odcinka drogi krajowej nr 92 – druk nr 149/15. 

   punkt 12d – Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza 

dla strefy miasta Zielona Góra ze względu na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu 

w pyle PM10” – druk nr 150/15.   

   punkt 12e – Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza 

dla strefy miasta Gorzów Wielkopolski ze względu na przekroczenie wartości docelowej 

benzo(a)pirenu w pyle PM10” – druk 151/15.   

Wszystkie materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na naszej stronie 

internetowej. Czy mają Państwo uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Nie widzę.  

 

W związku z powyższym, poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 

12a – Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta 

Gorzów Wielkopolski ze względu na przekroczenie wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10” – 

druk nr 147/15. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. Dziękuję. 

Za oddano 29 głosów, przeciwnych i wstrzymujących się nie było. 

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 



4 
 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12b – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Żary – druk nr 148/15. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Dziękuję. 

Za głosowało 29 osób, przeciw i wstrzymujących się nie było.     

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 12b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad o punkt 12c – Podjęcie uchwały w sprawie 

określenia Programu ochrony środowiska przed hałasem dla odcinka drogi krajowej nr 92 – druk  

nr 149/15. Kto z Państwa jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za głosowało 29 osób, przeciwnych i wstrzymujących się nie było.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12d – Podjęcie uchwały 

w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Zielona Góra  

ze względu na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu w pyle PM10” – druk nr 150/15.  

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto się wstrzymał,  

proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Głosowało 29 osób za, przeciwnych i wstrzymujących się nie było.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 12d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12e – Podjęcie uchwały 

w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Gorzów Wielkopolski 

ze względu na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu w pyle PM10” – druk nr 151/15.  

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. Dziękuję. 

29 głosów za, przeciwnych i wstrzymujących się nie ma.  
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Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12e. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

W związku z powyższym, porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk.   

Za jest głosów 29, przeciwnych i wstrzymujących się nie ma. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami 

został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Do punktu 3. 

Wnioski i interpelacje.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Proszę, kto z Państwa 

chciałby zabrać głos? Według kolejności zgłoszenia zaczyna Pan Fedko. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie 

Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Ostatnio opublikowany został Raport Business Centre Club na temat 

wykorzystania środków unijnych przez Polskę w perspektywie 2007-2013. Z tego raportu wynika,  

że istnieje realne zagrożenie niewykorzystania kwoty około 12 do 20 mld euro w ramach środków 

przyznanych w tej perspektywie. Ja w związku z tym mam takie krótkie pytanie i prośbę, aby Zarząd 

Województwa Lubuskiego przekazał informację – czy istnieje jakiekolwiek zagrożenie niewykorzystania 

środków unijnych, zarówno z Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego, jak również  

z Europejskiego Funduszu Społecznego, Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich oraz Europejskiej 

Współpracy Terytorialnej, w ramach których realizujemy europejską współpracę transgraniczną. 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani 

Barbara Kucharska. 
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Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Panie Przewodniczący, mam pytanie do Pani 

Marszałek. Z Gazety Lubuskiej wyczytałam, że zostało utworzone nowe stanowisko. Chciałabym żeby  

nie brano pod uwagę tego, że ja mam pretensje co do osoby, która obejmuje to stanowisko. Nie chodzi 

mi o osobę, tylko chodzi mi o przedmiot tego zatrudnienia. Co takiego wydarzyło się w województwie 

lubuskim, że zaistniała taka pilna konieczność zatrudnienia doradcy w zakresie kultury, sportu? Dlatego 

moje pytanie jest tego typu. Czy Pani Marszałek zatrudnia osoby, które sobie z tym tematem nie radzą? 

Czy też chodzi o kierowników jednostek, którzy nie są zbyt dobrymi menadżerami jednostek sportu  

i kultury, że trzeba specjalnie powołać doradcę, który będzie opracowywał jakiś program współpracy  

i wydarzeń jakie mają się dziać w naszym województwie w tej dziedzinie? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Wysoka 

Rado. Na ostatniej sesji nie uzyskałam informacji odnośnie połączenia kolejowego na trasie Zielona Góra-

Krosno Odrzańskie-Gubin-Guben i dlatego pragnę złożyć interpelację w tej sprawie, wznowienia 

połączenia kolejowego na trasie Zielona Góra-Nietków-Laski Odrzańskie-Ciemnice-Krosno Odrzańskie- 

Wężyska-Wałowice-Gubin-Guben. Wielu mieszkańców z gminy Gubin, Krosno Odrzańskie oraz Dąbie 

codziennie dojeżdża do pracy i do szkoły do Zielonej Góry. Powoduje to duże nasilenie ruchu na drodze 

krajowej 32 oraz 29, a także tłok w autobusach zmierzających do stolicy naszego województwa.  

W dodatku na drodze krajowej 32 bardzo często dochodzi do wypadków, ponieważ ta droga ma tylko 

jeden pas ruchu w jednym kierunku oraz wąskie pobocze. I w imieniu mieszkańców gminy Gubin, Krosno 

Odrzańskie oraz Dąbie zwracam się z wnioskiem o podjęcie starań w celu uruchomienia połączenia 

kolejowego szynobusu na trasie Zielona Góra-Krosno Odrzańskie-Gubin. Nadmieniam, iż jest duże 

zapotrzebowanie społeczne na tworzenie alternatywnego dojazdu do Zielonej Góry, tym bardziej,  

że przez długie lata funkcjonowało to pasażerskie połączenie kolejowe. Zawieszono je w 2002 roku. 

Nastąpiło to jeszcze w czasie, kiedy Polska nie należała do Unii Europejskiej i jeszcze nie była wtedy  

w strefie Schengen. Dodam jeszcze, że pasażerski transport kolejowy jest priorytetem Unii Europejskiej  

i wczytując się w Krajowy Program Kolejowy do roku 2023 na linii kolejowej nr 358 będą prowadzone 

prace modernizacyjne na odcinku Czerwieńsk-Gubin - granica państwa o wartości 197 mln. Ponieważ 

jest to lista rezerwowa, chciałabym się dowiedzieć – czy te plany już są realizowane? Jeśli nie, to kiedy 

one mają szansę realizacji? Natomiast plan transportowy województwa lubuskiego, wariant minimalny 

realizacji tego planu zakłada status quo w połączeniach transportowych. Natomiast wariant rozwojowy 

obejmuje zwiększenie ilości połączeń kolejowych, w tym również uruchomienie tego nowego połączenia. 

Chciałabym się w tym miejscu zapytać – na ile realne jest wdrożenie wariantów rozwojowych planu 
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transportowego i czy mamy jakiś wpływ na budżet państwa, aby budżet państwa wsparł połączenie 

środkami w kwocie jakie przeznaczył na transport kolejowy w roku 2011? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Radny 

Tadeusz Jędrzejczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Szanowni Państwo. Na ostatnim posiedzeniu Sejmiku nie podjęliśmy uchwały o wyznaczeniu instalacji  

w Kunowicach do odbioru odpadów z gminy Słubice. Tam są zawarte określone umowy, dotyczą one 

również Przedsiębiorstwa Komunalnego, które jest własnością gminy Słubice. W tej sprawie  

był kierowany list od burmistrza Słubic i chciałem zapytać – kiedy do tego zagadnienia i tego wyjętego 

fragmentu uchwały powrócimy, dlatego że czas biegnie, środki finansowe są niezbędne  

do funkcjonowania przedsiębiorstwa, a nie podejmowanie tej uchwały uniemożliwia uruchomienie 

instalacji, która została tam wybudowana. Przypominam słowa Pana Dyrektora Tondera wygłoszone tutaj 

na ostatniej sesji – „nie mamy prawa odmówić rozpatrzenia wniosku, jeżeli spełnia wszystkie wymogi 

formalne”. W związku z tym, chciałem się dowiedzieć, czy jest dzisiaj znana data kiedy do tego wrócimy, 

tym bardziej, że delegacja ze Słubic jest na sali. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Może  

ja tylko dodam, że na ostatniej sesji usłyszeliśmy, iż zajmie się tym problemem Komisja Rolnictwa  

i Gospodarki. To ma być wspólne posiedzenie, ale korzystając z obecności Pana Burmistrza Słubic 

Tomasza Ciszewicza, który prosił o zabranie głosu, to może w tym momencie proszę uprzejmie o krótkie 

wystąpienie Panie Burmistrzu. 

 

Burmistrz Słubic Tomasz Ciszewicz: Pani Marszałek. Panie Przewodniczący. Wysoka Rado. Bardzo 

dziękuję za udzielenie głosu. Postaram się bardzo krótko i bardzo dziękuję Panu Radnemu 

Jędrzejczakowi za to, że tutaj zadał to pytanie. Szanowni Państwo, 12 września zostaliśmy zaskoczeni 

podjętą uchwałą przez Sejmik Województwa Lubuskiego o likwidacji możliwości przewozu śmieci  

do Kunowic, gdzie instalacja ta posiadała i posiada w dalszym ciągu pozwolenie zintegrowane,  

co spowodowało, że od praktycznie września wozimy wszystkie śmieci do Długoszyna. W Długoszynie 

została nam narzucona maksymalna stawka za odbiór śmieci w wysokości 220 zł netto. Mam również 

informację, że od 1 stycznia mamy zapłacić maksymalną stawkę 258 złotych netto od tony śmieci.  

Do tego dochodzi odległość, itd. Nie było to planowane w budżecie, nie zostało to ujęte również przez 

firmę, która wygrała przetarg na obsługę gospodarki śmieciowej na okres 4 lat. W związku z tym,  
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9 października podmiot, który zajmuje się instalacją w Kunowicach złożył pełny wniosek do Sejmiku 

Województwa Lubuskiego o podjęcie stosownej uchwały o zmianie planu gospodarki śmieciowej  

dla województwa lubuskiego i od tego czasu oczekujemy na podjęcie przez Sejmik stosownej uchwały. 

Szanowni Państwo, w tej chwili jest w Słubicach bardzo trudna sytuacja, nie dotyczy to tylko Słubic,  

ale kilku również okolicznych gmin, które nie są członkami CZG-12, bo nie ma takiej potrzeby. Jest  

to trudna sytuacja finansowa. Każda z tych gmin po prostu dokłada do tej gospodarki oczekując  

na Państwa decyzje. Prawo jest tutaj jasne. Ustawa o odpadach reguluje to zagadnienie i prosiłbym 

bardzo, nie mam tutaj do Państwa pretensji, bo nie wszyscy muszą dokładnie znać wszystkie niuanse 

naszego województwa, ale prosiłbym bardzo o podjęcie niezwłocznie stosownej uchwały. Liczyliśmy  

na to, że ta uchwała będzie podjęta na poprzedniej sesji. Liczyliśmy na to, że jest wystarczający czas aby 

Komisja Rolnictwa i Gospodarki mogła się zająć tą sprawą. Przypomnę, że 12 września Komisja 

zajmowała się tą sprawą około 10 min. Jeżeli chodzi o CZG-12, nie było żadnej dyskusji, nie było żadnych 

spraw, wszystko było jasne. Teraz jest sytuacja podobna i nie rozumiem z jakiego powodu na dzień 

dzisiejszy Komisja ma się tym zajmować. Pozwoliliśmy sobie również przysłać Państwu kilku informacji 

na ten temat. Zostały przesłane do wszystkich radnych zdjęcia i bardzo bym prosił, żebyście Państwo 

zajęli się tą sprawą niezwłocznie, bo my stanęliśmy w tej chwili w bardzo trudnej sytuacji przed podwyżką 

cen śmieci oraz zerwaniem umowy z dotychczasowym przedsiębiorstwem, a umowa była na okres 4 lat. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję Panie 

Burmistrzu. Kolega Radny Dajczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: W związku z interpelacją kolegi Tadeusza 

Jędrzejczaka i tą informacją, którą otrzymaliśmy od Pana Burmistrza, ja bym prosił o wyjaśnienie – 

dlaczego ta uchwała została zdjęta, dlaczego Komisja nie przekazała jej do dalszego procedowania i jaka 

jest kolej w tej chwili rzeczy? I co z tą uchwałą w tej chwili się dzieje?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Tylko może 

sprecyzujmy – czy to jest pytanie do Przewodniczącego Komisji Rolnictwa? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Pytanie do Przewodniczącego Komisji 

Rolnictwa. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Momencik, znaczy  

ja nie wiem czy będziemy prowadzić debatę w tym momencie, tylko rozumiem, że jest złożone zapytanie 

więc w sprawach różnych być może będzie czas, żeby Pan Przewodniczący Komisji też tutaj skonsultował 

ewentualną odpowiedź. Mówiliśmy o tym, że ta sprawa ma być w najbliższym czasie podjęta na wspólnym 

posiedzeniu. Dziękuję. Po kolei, według kolejności zgłoszeń, najpierw… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja tylko chciałem powiedzieć, że jesteśmy przy 

interpelacjach, a my robimy z tego punkt do obrad.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław  Marcinkiewicz: Dziękuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Pan Jędrzejczak złożył interpelację i dostanie 

odpowiedź. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Kolejna 

interpelacja.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Panie Przewodniczący. 

Szanowna Pani Marszałek. Szanowni Państwo Radni. W sprawie użytkowania wynajmowanej 

powierzchni biurowej od PPHU Robert Dowhan, następnie Zachodnie Centrum Dystrybucji, Sp. z o. o., 

Spółka Komandytowa Jasień od 2007 roku ulica Sulechowska 19a,  zwracam się z prośbą o 

udostępnienie dokumentacji pokontrolnej dopuszczającej budynek wynajmowany przez Urząd 

Marszałkowski do użytkowania przez właściwe organy, tzn. Straż Pożarną, Państwową Inspekcję Pracy, 

Sanepid. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Radny 

Kowal. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Dziękuję. Wniosek do Pani Marszałek. Pani 

Marszałek ogromna prośba, aby korzystać z tego co się dzieje na komisjach i wymieniać się uwagami 

jakie radni dają dla Pani pracowników. W nawiązaniu przede wszystkim do środków z perspektyw 

unijnych. Przede wszystkim, żeby były one dobrze dystrybuowane na przedsiębiorczość.  

A co do zapytania to mam zapytanie pewnie do Członka Zarządu Pani Makarskiej, ale też do Pana 

Tomczyszyna i do innych. Co zrobiono przez te kilka lat Zarządu Województwa Lubuskiego z A18, bo to, 
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że jest  A2, S3 to  wiemy, wszystko idzie w tą stronę. Co zrobiono z A18 i w nawiązaniu do tego dziękuję 

Panu Przewodniczącemu, że mogę oddać głos dla przedstawicieli Stowarzyszenia „Perspektywa”  

z Żagania. Proszę.  

 

Przedstawiciel Stowarzyszenia „Perspektywa” z Żagania Jakub Szczepański: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek. Panie Przewodniczący. Szanowni Radni. Drodzy Państwo. Mam zaszczyt reprezentować 

Obywatelski Ruch Perspektywa. My 19 września tego roku zorganizowaliśmy kongres  

dla samorządowców obu powiatów: powiatu żagańskiego i żarskiego. Zapraszaliśmy również na ten 

kongres Radnych Województwa Lubuskiego z tego okręgu. Dziękujemy Pani Małgorzacie Gośniowskiej-

Koli za obecność, dziękujemy Panu Klaudiuszowi Balcerzakowi za obecność, dziękujemy też Panu 

Łukaszowi Mejzie za obecność, za wsparcie. Podczas tego kongresu byli w zasadzie wszyscy 

samorządowcy, którzy mają wpływ na to, co się dzieje. Starostowie, burmistrzowie, radni Sejmiku  

i konkluzją tego kongresu było to, że droga A18 to jest szansa dla rozwoju dla obu powiatów. Tam nie 

chodzi tylko o remont tej drogi, żeby nie była powiedzmy wstydem dla całego kraju, a to leży w gestii,  

w dużej mierze też naszego województwa, o czym za chwilę, ale tam są również kwestie zjazdów. Zjazdy, 

które mogą ożywić, ożywić życie gospodarcze w obu powiatach. Niestety z dokumentów, które zostały 

nam przekazane przez Starostwo Powiatowe w Żarach Generalna Dyrekcja nie przewiduje budowy tych 

zjazdów, a jeżeli nie przewiduje budowy tych zjazdów to automatycznie strefy ekonomiczne, które tam 

powstały zamrą, ponieważ nie będzie po prostu jak tam zjeżdżać z autostrady. Więc chciałbym tutaj 

podziękować również dwóm radnym Sejmiku z obu powiatów: Panu Tadeuszowi Ardellemu i Panu 

Sławomirowi Kowalowi, ponieważ obiecali nam, że przedłożą najpierw na komisji, a później przed Sejmik 

stanowisko naszej organizacji, w którym prosimy i ja tutaj poproszę w imieniu „Perspektywy” o poparcie 

tego w tym stanowisku, że Państwo popierają remont A18 oraz budowę zjazdów. Tak jak mówię, to jest 

niezwykle ważne już nie tylko dlatego, że droga przynosi wstyd całemu krajowi, ale dla rozwoju naszych 

dwóch powiatów, co dla nas ludzi młodych, którzy m. in. tworzą „Perspektywę” jest bardzo ważne, żeby 

też młodzi wracali do tych mniejszych ośrodków, którymi są Żagań i Żary. Bardzo dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy 

jeszcze. Tak jeszcze koleżanka proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Przepraszam raz jeszcze, 

kolejny wniosek. To w zasadzie jest powtórzenie, ale ponieważ nie otrzymałam tej informacji. W związku 

z tym raz jeszcze proszę o przedstawienie informacji dotyczącej kosztów budowy 1 km drogi, do Zarządu 

Dróg Wojewódzkich na przestrzeni lat 2011-2015. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Kolega 

Radny Mejza.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Dziękuję serdecznie. Panie Przewodniczący. Wysoki 

Sejmiku. Chciałbym złożyć interpelacje dotyczące: pierwsza bardzo ważnej inwestycji drogowej 

zwłaszcza dla mieszkańców gminy Maszewo w powiecie krośnieńskim. Mianowicie chciałbym 

wnioskować o jak najszybsze podjęcie działań mających na celu budowę mostu na rzece Odrze  

w miejscowości Połęcko w gminie Maszewo. Druga interpelacja dotyczy Centrum Winiarstwa  

w województwie lubuskim. Chciałbym tutaj również w tym punkcie podziękować Pani Radnej Annie 

Chinalskiej za to, że dołączyła się do tych starań moich sprzed tygodnia w sprawie uruchomienia 

połączenia kolejowego, pasażerskiego połączenia kolejowego. Pani Aniu na pewno razem łatwiej będzie 

o tę niezwykle ważną inwestycję walczyć. Dziękuję serdecznie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

są jeszcze jakieś interpelacje bądź wnioski? Proszę bardzo Radny Czesław Fiedorowicz.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Kilkoro spośród nas otrzymało e-maila w sprawie obradującej konferencji ogólnej UNESCO w Paryżu, 

która rozpatruje wniosek jedynego w Polsce Geoparku znajdującego się w obrębie Parku Mużakowa  

i to stowarzyszenie, które temu w jakiejś mierze patronuje, pilnuje, zwraca się do nas – dlaczego nie 

wysłała nam Pani listu popierającego nominację i usilnie prosi o to, by taki list był wysłany. Nie chcę 

zajmować dużo czasu, aczkolwiek zwracam się do komisji dwóch, czy trzech nawet Sejmiku,  

by w przyszłym roku zaplanowały wspólne posiedzenie w Parku Mużakowskim, by myślę niektórzy z nas 

nawet nie rozumieją istoty Geoparku, a Parku Mużakowskiego, który jest już na liście UNESCO. Czym 

innym jest Geopark pierwszy polski, który pretenduje do takiej roli. Chodzi o to, że to się w tej chwili 

rozstrzyga. Chciałbym zapytać, jaka jedna osoba z Urzędu Marszałkowskiego koordynuje te wszystkie 

prace? Miałem okazję uczestniczyć na spotkaniach z samorządowcami, wójtami, burmistrzami, starostą, 

ponieważ zamyka się to w obszarze powiatu żarskiego po polskiej stronie, po niemieckiej stronie jest  

to granica dwóch landów Saksonii i Brandenburgii, powiat Görlitz i powiat Spree Neisse Grise. Chciałem 

zapytać o to, czy to zostało już wykonane? Czy ten list polecający, czy to wystąpienie... Szkoda, że też 

nikt tutaj tej kwestii nie kontrolował, czy nie kontroluje na bieżąco. Mamy duże szanse, ponieważ jesteśmy 

na dobrej liście i to chyba by najpiękniej, czy można powiedzieć to byłby sposób jednej z lepszych 

promocji naszego województwa w Polsce i na świecie, bo przy niewielkich nakładach dostosowujących  

do standardów UNESCO możemy uzyskać natychmiastowo światową promocję. Bardzo bym prosił  
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o to, czy ta luka, ta wada, ten błąd został usunięty. I prosiłbym o kopię treści tego wystąpienia, które  

po 12 listopada, e-mail kierowany również na Pani adres mailowy o godz. 17:03, ma Pani czy  

po 12 listopada to zostało wysłane. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

są jeszcze jakieś zgłoszenia do interpelacji i wniosków? Nie widzę. Proszę Państwa, w tym momencie 

chciałbym raz jeszcze, bo to już słyszeliśmy, poprosić wszystkich w imieniu naszej całej obsługi, 

dyrektorów departamentów, by interpelacje i wnioski przygotowywane przez nas, tu wygłaszane były 

napisane możliwie na komputerze lub naprawdę wyraźnym pismem. Zdarzają się takie sytuacje, że jest 

trudność z odczytaniem tego. Bardzo uprzejmie proszę, żebyśmy się zdyscyplinowali i przygotowywali  

to w sposób umożliwiający dobre dalsze procedowanie. Czy ktoś z Państwa chciałby jeszcze zabrać głos 

w tym punkcie? Nie widzę. Przypominam, że odpowiedzi na wnioski i interpelacje zostaną udzielone  

w formie pisemnej w terminie 14 dni od dnia ich przekazania adresatowi, zgodnie z § 40 ust. 4 Statutu 

Województwa Lubuskiego. Przechodzimy do punktu 4 porządku. 

 

Interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Do punktu 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Poproszę o zabranie 

głosu Panią Marszałek Elżbietę Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni Goście. W tym krótkim okresie międzysesyjnym odbyło się 6 posiedzeń Zarządu Województwa 

Lubuskiego. Podjęliśmy 50 uchwał, rozpatrzyliśmy 96 różnych spraw. Zarząd również przygotował  

21 dokumentów na dzisiejszą sesję. W skrócie najbardziej takie istotne tematy. W zakresie Infrastruktury 

Społecznej, Zarząd powołał Kapitułę nagród w zakresie promowania życia kulturalnego regionu „Złoty 

Dukat Lubuski”. W zakresie pracy Departamentu Ochrony Zdrowia została powołana komisja 

konkursowa, ponieważ procedujemy w sprawie wyłonienia zastępcy dyrektora ds. eksploatacyjno-

technicznych szpitala. Departament Infrastruktury i Komunikacji – Zarząd wyraził opinię w sprawie 

planowanych inwestycji, rozbudowa ulicy Towarowej i ulicy Zjednoczenia w Nowej Soli oraz rozbudowa 

drogi wojewódzkiej nr 138 w Torzymiu. W zakresie Departamentu Programu Rozwoju Obszarów 

Wiejskich ustaliliśmy termin, miejsce składania wniosków o przyznanie pomocy w zakresie PROW-u. 
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Wnioski można składać od 30 listopada do końca tego roku, kwota dofinansowania 17 mln 196 tys. euro. 

To już jest nowa perspektywa. W tym momencie od razu odpowiem na pytanie Pani Gośniowskiej-Koli 

dotyczące lokalu, który dzierżawi Program Rozwoju Obszarów Wiejskich, ponieważ jest on znacznie 

ograniczony w nowej perspektywie. Jest dużo mniej środków, również musieliśmy już zrezygnować  

z zatrudnienia wielu pracowników i to ograniczamy w dalszym zakresie. Dlatego rozpoczęliśmy procedurę 

przeprowadzenia konkursu, są przygotowywane, zbierane oferty, przygotowywana jest specyfikacja,  

tak żeby zmienić również lokal, ponieważ ten przy Sulechowskiej jest obecnie za duży, a w trybie 

wypowiedzenia 6-miesięcznego jest to możliwe. Również realizowany jest Program Leader na nową 

perspektywę. Przyjmujemy zgłoszenia ofert kandydatów na ekspertów. Sprawy inne, różne, Zarząd 

przyjął informację z działalności Centrum Obsługi Inwestora i Eksportera i Wydziału Przedsiębiorczości 

w Urzędzie. Pan Radny Mejza pytał właśnie się o taki raport, więc on jest jak najbardziej do dyspozycji. 

Przekażemy w formie pisemnej, ponieważ w tej perspektywie to nie tylko Wydział Przedsiębiorczości 

realizował konkretne zadania i Centrum Obsługi Inwestora i Eksportera, który realizował swoje zadania 

w ramach programu krajowego finansowanego za pośrednictwem Ministerstwa Gospodarki.  

To Ministerstwo inicjowało, kreowało liczne misje studyjne, misje gospodarcze. Zarówno te wyjazdowe 

jak i przyjazdowe do regionu, ale też w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego cały drugi priorytet  

to wsparcie przedsiębiorczości, mikro, małych i średnich firm. Niesłychanie aktywny priorytet, 

przedsiębiorcy byli w ogóle najbardziej aktywni w tej perspektywie. Na 1 600 wniosków, które wpłynęły  

do programu, 1 300 właśnie pochodzi od mikro, małych, średnich firm, co później widzimy  

we wskaźnikach, dobrych wskaźnikach dla naszego regionu. A mianowicie wzrosła liczba mikro, małych, 

średnich firm w krótkim czasie z 100 tys. do 110 tys., a bezrobocie spadło już poniżej dwucyfrowej liczby, 

wynosi 9% dla województwa. Nigdy nie było tak niskie w naszym regionie i tak jak Pan Prezydent Wadim 

Tyszkiewicz dzisiaj mówił w radiu – to przedsiębiorcy w tej chwili poszukują pracowników, a nie odwrotnie. 

Bo dosyć długo tak było, że trudno było o miejsca pracy w naszym regionie. Również Zarząd przyjął 

informację na temat kierunków rozwoju lecznictwa w zakresie pediatrii, co jest dla nas bardzo ważne. 

Jutro będę uczestniczyć w Komitecie Sterującym, którego jestem członkiem przy Ministrze Zdrowia, 

ponieważ pracujemy nad koncepcją rozbudowy szpitala w Zielonej Górze w zakresie Centrum Matki  

i Dziecka. Następnie, w ramach zadania Wojewódzki Program Antydopalaczowy,  przeznaczyliśmy kwotę 

5 tys. złotych dla fundacji z Gorzowa Wielkopolskiego, która realizuje część tego programu. 

Rozpatrzyliśmy również ofertę Stowarzyszenia Ośrodek Integracji Społecznej w Zielonej Górze 

pozytywnie. I bardzo ważna sprawa, Zarząd przyjął porozumienie, które podpisaliśmy  

z Przedsiębiorstwem Państwowym Porty Lotnicze w sprawie przygotowania umowy na zarządzanie 

lotniskiem w Babimoście od 2016 roku. Zarząd również przyjął pozytywne opinie do wniosków w sprawie 

aktualizacji założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwo gazowe dla Gorzowa 
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Wielkopolskiego oraz projekt założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, podobnie jak wyżej dla gminy 

Brody. 20 października przyjęliśmy dokument, który dzisiaj również przedłożyliśmy radnym. Jest  

to analiza obecnego i potencjalnego wydobycia złóż kopalin o znaczeniu regionalnym, ponadregionalnym  

i krajowym, które leżą tutaj na naszym terenie. A 27 października zakończyliśmy konsultacje, Zarząd 

przyjął sprawozdanie z konsultacji społecznych i uzgodnień do Planu Zrównoważonego Rozwoju 

Publicznego Transportu Zbiorowego. 3 listopada Zarząd przyjął listę 60 stypendystów. Realizujemy 

bardzo dużo działań właśnie takich skierowanych do ludzi młodych i tworzymy, jesteśmy w trakcie 

przygotowania programu dla młodych. Stypendia są przyznawane już od kilku lat. Wpłynęło  

251 wniosków, stypendium jest przyznawane na okres 10 miesięcy. Kwota miesięczna 350 złotych. Odbył  

się Konwent Marszałków w Kliczkowie, w którym uczestniczyliśmy. Ja uczestniczyłam 5 listopada, wtedy 

rozmawialiśmy o transporcie kolejowym, polityce rozwoju regionalnego, ale również o turystyce, strategii 

marki. Miałam okazję zaprezentować również nasz potencjał turystyczny. 11 listopada wspólnie 

świętowaliśmy. Do końca roku możemy obejrzeć wystawę pamięci „Grota” Stefana Roweckiego.  

W tej chwili jest w holu. Tutaj na tej sali ją otworzyliśmy podczas turnieju szachowego. To był już IV Turniej 

im. Józefa Piłsudskiego derby północ – południe. Tym razem wygrała północ. Byliśmy też organizatorem 

takiej kawiarenki niepodległościowej w centrum Zielonej Góry. Pieśni patriotyczne także to wychowanie 

patriotyczne jest dla nas bardzo ważne, a najważniejsze Święto Niepodległości to jest wspaniała okazja, 

żeby razem radośnie świętować. Jak Państwo widzicie. W sobotę odbyły się w Zielonej Górze Mistrzostwa 

Polski Młodych Talentów w Akrobatyce Sportowej, w których uczestniczyło ponad 300 młodych 

sportowców z 27 klubów z całej Polski. A dzisiaj rano podpisaliśmy umowę z Gorzowem wspólnie z 

Panem Prezydentem Gorzowa i z Krajowym Pogotowiem Lotniczym. Złożyliśmy się z Gorzowem, my 

samorząd województwa lubuskiego, po 2,5 mln złotych na budowę bazy Pogotowia Lotniczego na terenie 

działki przy lądowisku, tuż przy szpitalu. Świetna lokalizacja. Przetarg, chciałam Państwa poinformować,  

na zakup śmigłowców został już rozstrzygnięty. Także dla Gorzowa jest już śmigłowiec kupiony. Będzie 

dostarczony do końca tego roku, a przyleci do Gorzowa w czerwcu, wtedy jak już powstanie tymczasowa 

baza. Bo zanim zbudujemy bazę to będzie trochę dłuższy, myślałam, że w przyszłym roku, ale się 

okazuje, że w 2017 będzie już ta baza docelowa, ale w przyszłym roku stanie tymczasowa i od czerwca 

Lotnicze Pogotowie będzie już funkcjonowało w Gorzowie Wielkopolskim. Proszę Państwa, jeszcze 

chwilę, jeżeli mi Pan Przewodniczący pozwoli przynajmniej na te interpelacje, na które mogę  

już odpowiedzieć. Pan Radny Fedko słusznie martwi się, bo to jest trochę ryzykowne rozliczenie całego 

programu do końca grudnia, przy oczywiście zmianie kursu euro. Także cały czas monitorujemy, pragnę 

Państwa zapewnić, tą sytuację i w zależności od kursu euro albo mamy za dużo, albo mamy za mało. 

Ostatnio mamy za dużo, więc mogliśmy dodatkowo, mieliśmy kwotę 10 mln zwiększyć dofinansowanie  

do projektów, które nie były zakończone, a miały dosyć niskie dofinansowanie, np. 50%. Więc dzięki temu, 
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że był kurs dobry, szybko to zrobiliśmy, tak żeby te pieniądze mogły być rozliczone. Bardzo mocno 

monitorujemy zwłaszcza te projekty, które są zagrożone, których realizacja jeszcze nie  jest zakończona. 

Jest ich niewiele, jest ich kilka i sadzę, że uda się do końca roku zamknąć program bez jakiś nadwyżek, 

czy strat, bo byłoby to dosyć przykre, jakby była nadwyżka i pieniądze poszłyby do Warszawy przy takich 

istotnych potrzebach. Mamy też takie projekty, które są na liście rezerwowej, które zawsze możemy  

z nadkontraktacji dofinansować i myślę, że Panu Radnemu właśnie o to chodziło, bo właśnie projekty 

straży pożarnej są na takiej liście rezerwowej m.in., bo są jeszcze też inne, dla których możemy zwiększyć 

dofinansowanie, gdy będzie więcej środków. Jeżeli chodzi o doradcę, zgodnie z ustawą o pracownikach 

samorządowych w Urzędzie Marszałkowskim Marszałek może mieć do 7 doradców i asystentów.  

Ta liczba u nas jest wciąż nieprzekroczona. Aktualnie zatrudniam 3 doradców, ds. kultury Pan Pawlak, 

teraz właśnie zatrudniony ds. kultury fizycznej i nowoczesnych technologii i innowacji Pan Bogusław 

Wontor i ds. kierunku lekarskiego Pan dr Dariusz Kotlęga. Pomimo, że sprawy oczywiście są realizowane 

na stanowiskach, zadania doradcy są inne, ponieważ przede wszystkim pilotują doradcy priorytety bardzo 

istotne dla województwa, tak jak było w przypadku kierunku lekarskiego, gdzie Pan Kotlęga cały czas 

monitorował przygotowanie wniosku do Ministra Zdrowia i Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego.  

I myślę, że dzięki jego zaangażowaniu, wiedzy i doświadczeniu, które wyniósł z uczelni w Szczecinie 

skutecznie możemy się dzisiaj cieszyć tak, że mamy dzisiaj kierunek lekarski. Jeżeli chodzi o zatrudnienie 

nowego doradcy, wiąże się to przede wszystkim z prawem, które uzyskaliśmy do organizacji olimpiady 

sportowej jako region lubuski w przyszłym roku. Natomiast Pan Wontor, wiemy w swojej pracy poselskiej 

przez wiele lat zajmował się nowoczesnymi technologiami, innowacyjnymi rozwiązaniami, związanymi  

z jego pracą w komisji ds. kosmosu i mamy w kontrakcie terytorialnym takie inwestycje zaplanowane 

związane z Parkiem Naukowo-Technologicznym. Oczywiście w szczegółach odpowiem dla Pani,  

ale są to konkretne zadania do wykonania, również ze środków krajowych mamy zaplanowane zakupy. 

Niestety Pan profesor Gil rozstał się z nami przedwcześnie i ktoś to będzie kontynuował w jego miejscu. 

Połączenia kolejowe. Temat, który wciąż wraca, ta linia jest wyłącznie linią towarową. Została wykonana  

już modernizacja i faktycznie wszystko zależy od środków finansowych, od tego w jaki sposób zmienimy 

plan, który wchodzi już w grudniu. W szczegółach odpowiemy na piśmie, bo nie chciałabym teraz,  

bo to jest dosyć obszerny temat do omówienia. Tak, jak Pani zresztą słusznie zauważyła, jest w planie 

transportowym ten wariant rozwojowy. Na ile on jest realny? Na tyle jest realny, na ile będzie nas stać  

tak naprawdę i wszystko zależy od tego, jak będzie realizowany budżet po stronie dochodów, wtedy 

możemy zwiększać wydatki. Ale też wiem, że pracownicy Departamentu Gospodarki i Infrastruktury cały 

czas monitorują te połączenia, więc szpiegują jakie jest natężenie i obłożenie niezależnie od tego,  

że posiadamy takie ekspertyzy i jesteśmy przygotowani do takich zmian, żeby tam, gdzie jest potrzeba, 

gdzie jest duże natężenie, duży strumień pasażerów, te połączenia uruchamiać. Pan Radny Jędrzejczak, 
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sprawa instalacji w Kunowicach. Jak wiemy została skierowana do powtórnej analizy i przewodniczący 

na pewno w sprawach różnych to wyjaśni. Planuje odbyć takie posiedzenie w Słubicach tak, żeby temat 

wrócił już z przygotowaną konkluzją, wnioskiem dla radnych. Pani Radna Gośniowska-Kola, to już jeżeli 

chodzi o najem lokalu odpowiedziałam. Koszt budowy 1 km dróg na przestrzeni tych lat, to wymaga 

analizy więc odpowiemy na piśmie. Droga A18, interpelacja Radnego Kowala i Stowarzyszenia 

„Perspektywy”, oczywiście, że wszyscy jesteśmy za, tak jak tutaj siedzimy na tej sali. Droga A18 jest 

drogą krajową, posiada pozwolenie na budowę, cały komplet dokumentacji znajduje się w Kontrakcie 

Terytorialnym niestety na liście rezerwowej. Także nasz cały wysiłek powinien pójść w tym kierunku, żeby 

w zakresie renegocjacji, a jesteśmy przygotowani w tej chwili do renegocjacji. Pismo już takie poszło, 

umawiam termin rozmów, żeby przenieść to zadanie z listy rezerwowej na podstawową, ponieważ jest 

kompletnie gotowe i tak jak Państwo słusznie zauważyliście, przynosi nam wstyd dla całej Polski,  

bo należałoby ją dokończyć. Tak, jak A4 jest do Zgorzelca, tak samo tutaj do granicy. Tak, tu wszyscy 

jesteśmy zgodni, tylko chodzi o skuteczne umieszczenie na liście już docelowej, podstawowej,  

na rządowej liście zadań. W środę spotykamy się z Dyrektorem Hamerą, ponieważ mamy kilka takich 

tematów do Generalnej Dyrekcji Dróg, m.in. Państwo zadawaliście też interpelacje dotyczące S3, 

rozbiórki mostu, możliwości wykorzystania, także takie tematy cały czas prowadzimy. I stąd w środę 

będzie to spotkanie myślę, że już bardziej szczegółowo będę mogła po tym spotkaniu odpowiedzieć. 

Podobnie sprawa innych inwestycji drogowych, o które Państwo pytacie, jeżeli chodzi o konferencję 

UNESCO i Geopark, faktycznie to jest nasza ikona. Geopark myślę, że wszyscy popieramy. Jeżeli chodzi 

o e-mail to ja też taki otrzymałam. Sprawdzę w swojej poczcie ile sekund później odpisałam poparcie  

i zobowiązałam też pracowników do przygotowania takiego pisemnego poparcia, ale z tego, co wiem 

UNESCO Polska już wyraziło swoje stanowisko w tej sprawie i będzie ona pozytywnie rozpatrzona  

dla naszego regionu. Bardzo Państwu dziękuję za uwagę.  

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 11  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Do sprawozdania, jeśli mogę. Tutaj Pani 

Marszałek wspomniała, że Zarząd przyjął projekt porozumienia z Portami Lotniczymi w sprawie 

zarządzania Portem Lotniczym na 2016 rok. Czy ta umowa już jest podpisana? Czy w tej chwili jest 

jeszcze ciągle na zasadzie projekt porozumienia. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: To jest porozumienie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Trochę czasu minęło, czy już jest umowa? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Umowa jeszcze nie jest podpisana, to jest 

porozumienie wstępne, które otwiera też nam drogę do negocjacji, które niestety są trudne, więc jeszcze 

umowa nie została podpisana. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ale już jak umowa będzie podpisana, radni 

będą mieli możliwość z tym też się zapoznania, tak?  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Oczywiście. 

 

Radny Województwa Lubuskiego  Zbigniew Jan Kołodziej: Dziękuję.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Przepraszam bardzo, jeśli 

mogę do Pani Marszałek. Jeśli dobrze zrozumiałam, umowa najmu została wypowiedziana z tego 

względu, że budynek okazuje się za duży? Z czego wynika to, że on jest za duży w tej chwili?  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ponieważ Program Rozwoju Obszarów 

Wiejskich na nową perspektywę jest bardzo ograniczony, stanowi kwotę, połowę chyba, także jest 

ograniczone zatrudnienie i docelowo nie jest taka powierzchnia nam potrzebna.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Rozumiem, dziękuję 

bardzo.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo. 

Króciutko chciałbym wrócić do Parku Mużakowskiego. Oczywiście w tym dniu jak się odbywał Kongres 

Kobiet w Żaganiu ja też byłem. Pani Marszałek mnie wyasygnowała na sadzenie drzewek do tego Parku 

Mużakowskiego. Byłem tam, był Pan Przewodniczący, był Pan Prezydent Tyszkiewicz. Ja zasadziłem, 

bo celem uświetnienia tych dwustuleci było zasadzenie 200 drzewek owocowych. To zostało zrobione. 

Co prawda chciałem wystąpić w imieniu Marszałek, żeby powiedzieć dlaczego ja tu jestem, ale nikt nie 

wystąpił, tylko przedstawiciele Niemiec wystąpili. Dziękuję bardzo. Aha, dostałem jeszcze certyfikat nr 6, 

który przekażę Pani Marszałek. Dziękuję.                     
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

są jeszcze jakieś pytania do informacji? Proszę Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, ale muszę to skomentować, 

uzupełnić. Bo byliśmy razem na tym sadzeniu drzewek i chcę powiedzieć o tym, że występowali tam też 

Polacy, nie tylko Niemcy i że Panie Radny Balcerzak to trochę Pan dał pokaz braku tak najoględniej klasy. 

Bo demonstracyjnie nie odebrał Pan tego certyfikatu, który ja w imieniu Pani Marszałek dopiero 

odebrałem i osobiście dostarczyłem. Zrobił Pan tam niestety awanturę, że Pana nie dopuszczono  

do głosu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Przepraszam Panie 

Radny. Chciałbym prosić do rzeczy. Jesteśmy w tej chwili… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Przepraszam, ale ja otrzymałem osobiście 

ten certyfikat.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Jasne, ale 

poczekajcie Szanowni Państwo. Jesteśmy w punkcie – informacja Zarządu… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: To jakieś nieporozumienie. Coś Panu się 

pomyliło Panie Przewodniczący. Wiele rzeczy Panu się pomyliło. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Jeśli nie 

macie Państwo więcej  pytań. Jeszcze są pytania, tak do tej informacji złożonej. Proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Tak, ja bardzo proszę.  

Po zmianie, jeżeli chodzi o wynajem tego budynku chciałabym taką informację uzyskać – jakie to będzie 

zatrudnienie teraz w PROW-ie? Dziękuję. Skoro się zmniejszy rozumiem, bo budynek jest za duży. 

Bardzo proszę, dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Zarząd 

usłyszał, odpowiedź będzie na piśmie. Wobec wyczerpania pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

informację do wiadomości. Chciałbym Państwa poinformować, czy przypomnieć, że na stronie 

www.sejmik.lubuskie.pl zostały zamieszczone informacje na temat aktualnego stanu wdrażania przez 
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Województwo Lubuskie w latach 2007-2013, 2014-2020 programów współfinansowanych ze środków 

Unii Europejskiej oraz uruchomienia Regionalnego Programu Operacyjnego – Lubuskie 2020. Wobec 

wyczerpania tego punktu przechodzimy do punktu 5. 

 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania przez Województwo Lubuskie w latach 2007-2013, 

2014-2020 programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej oraz uruchomienia 

Regionalnego Programu Operacyjnego – Lubuskie 2020 stanowią załącznik nr 12 do protokołu.  

 

Do punktu 5. 

Informacja nt. dokumentu pt.: „Analiza obecnego i potencjalnego wydobycia złóż kopalin  

o znaczeniu regionalnym, ponadregionalnym i krajowym na terenie województwa lubuskiego”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy w tym momencie jakieś pytania? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Maciuszonka.   

 

Informacja nt. dokumentu pt.: „Analiza obecnego i potencjalnego wydobycia złóż kopalin o znaczeniu 

regionalnym, ponadregionalnym i krajowym na terenie województwa lubuskiego” stanowi załącznik nr 13 

o protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

przyjęła informację. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do przedstawionej informacji są uwagi lub pytania? Nie widzę. Dziękuję. Wobec braku pytań i uwag 

uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Przechodzimy do punktu 6. 
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Do punktu 6. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii rozwoju kultury Województwa Lubuskiego” za rok 2014.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Pana Przewodniczącego, który wyczuł sprawę  

i właśnie zmierza do mikrofonu. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii rozwoju kultury Województwa Lubuskiego” za rok 2014 stanowi 

załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia Komisji 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Jedno pytanie Pani Radna Kucharska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja nie mam pytania, oczywiście tą informację 

przyjęłam na Komisji. Jednak chciałabym, żeby sprostować takie jedno zdanie w tej informacji,  

że charakteryzuje się nasze województwo wysoką dostępnością komunikacyjną. Oczywiście dróg 

krajowych tak, ale jeżeli chodzi o drogi lokalne, wojewódzkie, to na pewno nie. To na pewno nie jest 

wysoka dostępność komunikacyjna. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Przepraszam,  

czy koleżanka mówi o Strategii Rozwoju Kultury?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Tak, to co zrobili, nie przepraszam, nie, nie,  

to chyba nie ta strategia. Przepraszam. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Rozumiem, że nie 

było tego pytania. Rozumiem, dobrze. Dziękuję. W takim razie, czy mają Państwo pytania dotyczące 
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przedstawionego sprawozdania? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

sprawozdanie do wiadomości. Przechodzimy do punktu 7. 

 

Do punktu 7. 

Sprawozdanie z realizacji w roku 2013 i 2014 „Programu opieki nad zabytkami województwa 

lubuskiego na lata 2013-2016”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Jędrzejczaka. 

 

Sprawozdanie z realizacji w roku 2013 i 2014 „Programu opieki nad zabytkami województwa lubuskiego 

na lata 2013-2016” stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak:  Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące tego sprawozdania? Koleżanka Kucharska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: No właśnie to tego sprawozdania dotyczy  moje 

zgłoszone zdanie, że mamy wysoką dostępność, jeżeli chodzi o wykonanie strategii rozwoju, a tu zabytki 

znowu, to nie ta. Przepraszam. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Może chwileczkę, 

jesteśmy koleżanko w punkcie  7, może poczekajmy do 8 punktu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Dobrze, już nie będę zgłaszała.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Rozumiem, nie było 

tego, ale tutaj zgłaszał się Radny Wołowicz.  
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Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Dziękuję. Ja oczywiście wracam do tematu 

dotacji udzielanych na prace konserwatorskie przy zabytkach. Ja już mówiłem na ten temat dwa razy. 

Mówię po raz trzeci, ale mówię po to, żeby jednak przestrzegać jakiś standardów, procedur, no i jakiejś 

sprawiedliwości w podziale tych środków. Analizując te materiały, ale oba – sprawozdanie dotyczące 

kultury i później to sprawozdanie dotyczące zabytków. Tam aż w oczy bije, że wszystkie te zabytki 

umownie mówiąc, nie umownie, faktycznie kościelne, czyli kościoły brały równolegle na te same zadania 

z obu źródeł, a pewnie jeszcze było i trzecie też publiczne. Więc zarówno to samo zadanie w danym roku 

dofinansowywał Marszałek, czy Sejmik, jak i w tym samym roku te same zadania uzyskiwały 

dofinansowanie Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. Ja rozumiem, że części tych prac,  

czy większości nie można byłoby wykonać takimi środkami z jednego tylko źródła, no ale to jest 

troszeczkę przesadność, pomijając fakt, że 90 parę procent wszystkich dotacji poszło wyłącznie  

na kościół i to jeden, a pozostali z tego mieli figę. Więc mówię o tym po raz kolejny po to, aby w następnym 

rozdaniu naprawdę pilnować jakiś proporcji, przynajmniej takich dla oka powiedziałbym, choć nie o to oko 

chodzi, tylko o faktyczne zrównanie podmiotów, różnych podmiotów w dostępie do tych środków. 

Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy jeszcze 

jakieś głosy? Nie widzę. Wobec braku kolejnych pytań, czy uwag uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie 

do wiadomości. Przechodzimy do punktu 8.                                                     

 

Do punktu 8. 

Ocena Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego za lata 2012-2015. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Maciej Nowicki – Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej.  

Na początek poproszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. Proszę 

Wiceprzewodniczącego Komisji. 

 

Informacja dotyczącą oceny Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego za lata 2012-2015 stanowi 

załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Komisja zapoznała się z informacją. Pozytywnie.  

 



23 
 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję pięknie. 

Proszę  bardzo, czy mają Państwo pytania i chyba mam nie pytać i oddać głos koleżance Kucharskiej, 

tak rozumiem.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Tak, moje pytanie dotyczyło tego właśnie 

stwierdzenia, że mamy wysoką dostępność komunikacyjną, jednakże ja tej wysokiej dostępności nie 

widzę, jeżeli chodzi o zadania wojewódzkie i dróg wojewódzkich. Na pewno dotyczy to dróg krajowych  

i autostrad. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Czy mogę 

zaproponować, żeby koleżanka po prostu złożyła swoje takie zdanie, czy stanowisko i będzie  

to odnotowane w protokole, bo szukam możliwości spełnienia tutaj oczekiwań Pani Radnej.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Nie, no oczywiście, ale myślę, że tak dużo jest 

moich interpelacji na ten temat, na temat dróg i po prostu takie stwierdzenie, że my mamy taką wysoką 

jakość komunikacyjną, nie jest chyba adekwatna do rzeczywistości . 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Rozumiem, może 

poprosimy Pana Dyrektora Nowickiego za chwilkę. Tylko najpierw chciałbym jeszcze zapytać się, czy  

są jakieś inne pytania, wątpliwości? Proszę bardzo.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Wysoki Sejmiku, chciałabym zwrócić uwagę  

na jeden z punktów, a mianowicie Szerokopasmowe Lubuskie, budowa sieci szkieletowo-dystrybucyjnej 

na terenie białych plam w województwie lubuskim. I tu była olbrzymia wartość tego projektu, i w dużej 

części pokryta z Unii Europejskiej, beneficjentem było Orange Polska. Tych białych plam dalej zostało 

bardzo dużo, m.in. w powiecie krośnieńskim. I chciałabym się dowiedzieć, kiedy jest realna szansa,  

że ten projekt zostanie dokończony, bo na razie po prostu bardzo denerwują się ludzie w społecznościach 

lokalnych na wioskach, że stoją tam stacje i po prostu dalej światłowody nie zostały doprowadzone i dalej 

istnieją te białe plamy. Co do innych punktów tej Strategii, to osiągnięcie spójności społecznej  

i terytorialnej regionu jest jedną z miar realizacji tej Strategii i tu bardzo wiele wskaźników uległo poprawie 

i jest w normie, także jak najbardziej. Niepokoić może konkurencyjność i innowacja gospodarki regionu,  
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bo tu mamy 14 miejsce, także myślę, że dzięki tym projektom, które będą obecnie realizowane, to miejsce 

ulegnie ewidentnej poprawie. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Pan Radny 

Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Realizacja naszej Strategii nie jest możliwa 

w zasadzie w większości punktów bez współgrania, współdziałania z Rządem, czy też jego agendami, 

bądź też podmiotami, które mają istotny wpływ na życie nasze, bądź też generalnie regulują kwestie takie 

jak choćby komunikacja i tu rzeczywiście Pani Radna zwracając uwagę na to podniosła problem, o którym 

ja już mówiłem i jeszcze raz powtórzę. Otóż w pasie około 10 km od granicy, kiedy się dojeżdża już  

do granicy, w niektórych miejscach pojawiają się sieci telefonii komórkowej niemieckiej. Mieszkańcy 

bardzo często biednych wsi, póki co jeszcze roaming jest odpłatny i dosyć drogi, ponoszą bardzo wysokie 

koszty, dlatego że sieci niemieckie są bardzo… Nie wiem jak to można uregulować, ale na pewno nie jest 

to gestią władz województwa, ale na pewno Rządu, tych którzy kontrolują zasięg telefonii komórkowych, 

że niestety, a mieszkańcy w ogóle wsi choćby w powiecie krośnieńskim bardzo często automatycznie, 

jeśli nie wyszukują polskich sieci, znajdują się w zasięgu sieci niemieckich. Zresztą już w odległości około 

10 km od granicy mamy taki sygnał – witamy w Niemczech. I oczywiście sam jestem zwolennikiem 

współpracy polsko-niemieckiej, ale ona ma ten wymiar, który bije po kieszeni. I tutaj chciałbym bardzo 

prosić o to, by rzeczywiście nie tylko podjąć sprawę likwidacji tych białych dziur, bo one realnie istnieją. 

Ja swego czasu wystąpiłem do wielu gmin o to, by wskazały, gdzie nie ma dostępności telefonii 

komórkowej i oczywiście ona w niektórych miejscach zupełnie nie istnieje, choć na mapie wygląda  

na to, że ta dostępność jest. Tych dziur jest o wiele więcej. Mnie się wydaje tutaj, że z racji tego, że nasz 

region często dotykają tego rodzaju utrudnienia peryferyjne, warto by podnieść wobec nowego Rządu ten 

problem, by dopilnował, póki te roamingi nie są tam zlikwidowane zupełnie, a to jednak troszeczkę potrwa, 

by jednak wyegzekwować tutaj tą konsekwencję dotyczącą takiej dostępności komunikacyjnej. By Polacy 

mieszkający na terenie województwa lubuskiego, na przygraniczu z Niemcami czuli się cały czas  

w Polsce i nie musieli korzystać z sieci telefonii komórkowej niemieckiej, ponosząc za to zbyt duże koszty.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Zgłaszał się 

Pan Radny Klaudiusz Balcerzak, proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, w Strategii Rozwoju 

Województwa Lubuskiego bardzo negatywnie oceniono rozwój usług. On jest nieodzownie związany  
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z rozwojem szkolnictwa zawodowego, dlatego do wszystkich, sądzę, że wszyscy oceniacie w swoich 

miejscowościach, że usługi są na bardzo niskim poziomie. Dlatego w Programie Rozwoju i Strategii 

Rozwoju Województwa Lubuskiego trzeba uwzględnić powiązanie usług ze szkolnictwem zawodowym, 

szczególnie w tym rzemiosła. Nie ma usług, są coraz gorsze i dlatego proszę poważnie potraktować  

ten problem, zresztą wszyscy powinniśmy poważnie potraktować ten problem. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy jeszcze 

ktoś chciałby zabrać głos w tym punkcie? Nie widzę. Może poproszę Pana Dyrektora Macieja Nowickiego 

o zabranie głosu, szczególnie tutaj pierwsza sprawa, którą kilkakrotnie koleżanka nasza zgłaszała, mówię 

o stwierdzeniach dotyczących dostępności  dróg.  

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej Maciej Nowicki: Pani 

Marszałek. Panie Przewodniczący. To się chyba wiąże. Ja miałem tą prezentację, nie będę tu Państwu 

pokazywać, nie było takiego polecenia, czy woli, dosyć szczegółową odnośnie realizacji celów Strategii 

Rozwoju Województwa Lubuskiego i wybranych wskaźników. Co do tej dostępności, zaraz znajdę  

tą mapkę. To jest cel strategiczny drugi. Oczywiście drogi, dostępność, transport jest zawsze w centrum 

zainteresowania i trudno jest zmierzyć stan realizacji poza tym, że oczywiście wydaliśmy w okresie tych 

praktycznie 3 lat, bo po 3 latach robimy średniookresową ocenę realizacji Strategii. Poza tym wydaliśmy 

bardzo dużo pieniędzy publicznych, w tym unijnych na polepszenie tej dostępności. Tu Pani Radnej 

Kucharskiej chciałem powiedzieć, że myśmy nie napisali w tym sprawozdaniu, że jest wysoka 

dostępność, to jest cel. Celem zapisanym w Strategii jest wysoka dostępność komunikacyjna 

województwa lubuskiego, co jest bardzo ważne. Ona się według naszych analiz polepsza. Natomiast  

ja tutaj pokazałem, bo faktycznie tą dostępność jest trudno zmierzyć, wykonał to Instytut Geografii  

i Planowania Polskiej Akademii Nauk w 2014 roku i faktycznie tutaj te czerwone plamki widać,  

że w naszym województwie one są, jesteśmy jednym z takich wyróżnionych, że przez te 3 lata,  

czy 4 nasza dostępność we wskaźniku czasu dojazdu do stolic województwa, czyli do Gorzowa 

Wielkopolskiego i Zielonej Góry, szczególnie w środkowej części województwa i środkowo-zachodniej, 

znacznie się zwiększyła. Ale to wynika przede wszystkim z oddania odcinka autostrady A2, pomiędzy 

Nowym Tomyślem a Świeckiem oraz odcinka drogi ekspresowej S3, pomiędzy Gorzowem  

a Sulechowem. Czyli tu bardziej te główne drogi. Natomiast jeżeli chodzi o drogi lokalne, czy drogi 

wojewódzkie, oczywiście tutaj bardzo dużo inwestycji też jest, chociażby z Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Nadal oczywiście mamy jeszcze świadomość, że jest jeszcze bardzo dużo potrzeb  

i  niektóre ośrodki, szczególnie mniejsze, wciąż są zbyt słabo powiązane komunikacyjnie. Jeżeli chodzi  

o drugą kwestię dotyczącą białych plam, Internetu, również przy granicy. Nie wchodząc w szczegóły, 
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proszę Państwa, no my mierzymy pewnymi wskaźnikami ten projekt szerokopasmowy Internet. To jest 

dopiero pierwszy etap, a więc jeszcze jakieś białe plamy są i one będą likwidowane. Chciałem pokazać 

jeden ze wskaźników, a mianowicie odsetek podmiotów gospodarczych posiadających dostęp  

do Internetu szerokopasmowego i widzicie Państwo, że tutaj przez 3 lata, bo mamy dane ostatnie  

za 2013 rok. Bardzo się zbliżyliśmy do wartości docelowej już zaplanowanej już na rok 2020, czyli udział 

tych firm, które mają dostęp do Internetu wzrósł z 67 do 90% i tutaj to bardzo ładnie wygląda. Jeszcze 

może któreś pytanie, innowacyjność słaba ogólnie, no to jest chyba najsłabsza strona rozwoju naszego 

województwa, czyli kwestie innowacyjności, badań i rozwoju. Tu pokazywaliśmy, że ten wskaźnik 

wprawdzie ruszył się, jeżeli chodzi o wydatki na badania i rozwój, ale on jeszcze jest na poziomie bardzo 

niskim 0,2% i faktycznie tutaj jesteśmy wśród tych słabszych województw, trzech najsłabszych w Polsce. 

Ale za ostatni rok już ten wzrost nastąpił, wartość docelowa 0,5% PKB. Jest wciąż szansa na jej 

osiągnięcie przy dobrym rozwoju i przeznaczeniu w tym okresie wsparcia unijnego 2014-2020 praktycznie 

priorytetu na innowacyjność. Chociaż, tak jak mówiliśmy na komisji, jest pewien problem, że nasz region, 

to jest mało wielkich firm, raczej małe i średnie przedsiębiorstwa, które nie wydają tak dużo pieniędzy. 

Również niewielkie uczelnie wyższe, które z tej puli środków centralnych też w mniejszym stopniu może 

korzystają na środki, na badania i rozwój, niż wielkie ośrodki i metropolie. Jeżeli chodzi, ostatnie słowo  

na pytanie Pana Balcerzaka. Ja się całkowicie zgadzam i szkolnictwo zawodowe jest bardzo ważnym 

celem Strategii. Jest ważne w realizacji też Programu Regionalnego, szczególnie tej części efesowskiej. 

Zostały olbrzymie zaniedbania lat dziewięćdziesiątych i tutaj musimy to nadrabiać, jest na pewno 

priorytetem. Co do usług mogę powiedzieć, że zatrudnienie w usługach będzie procentowo rosło albo 

będzie utrzymywało się na tym samym poziomie wyższym niż w Polsce, w przemyśle ono minimalnie 

spadło. Tam jeden ze wskaźników zmniejszył się o około 1%, jeżeli chodzi o strukturę zatrudnienia.  

A więc więcej pracuje w usługach niż wcześniej, co jest tendencją taką ogólnoeuropejską. Widzicie 

Państwo tutaj strukturę zatrudnienia, jak wygląda w województwie w tych widełkach lat. 

 

Prezentacja dotycząca oceny Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego za lata 2012-2015 stanowi 

załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Pięknie dziękuję.  

Czy macie Państwo Radni jeszcze pytania, wątpliwości? Nie widzę. Wobec braku pytań, uwag uznaję,  

że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Dziękuję Panie Dyrektorze raz jeszcze. Przechodzimy  

do punktu 9. 
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Do punktu 9. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu  

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2015 roku na realizację zadań 

samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 

zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 140/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy w tej 

sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Osińską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 22 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

Komisji Zdrowia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę  

o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów Wiceprzewodniczącego Komisji Pana Tomasza 

Możejko. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tomasz Możejko: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Poproszę Radnych  

o podejście do głosowania. Będziemy głosować. Wobec braku uwag, projekt uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2015 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie 

rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 140/15, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 
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przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Dziękuję. 

Za 26 głosów, przeciwnych i wstrzymujących się nie ma. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Przechodzimy do punktu 10. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/133/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu  Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2015 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie 

rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych stanowi załącznik nr 26 

do protokołu. 

 

Do punktu 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego  

z organizacjami pozarządowymi w 2016 roku” – druk nr 141/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Panią 

Przewodniczącą Bożenę Osińską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 27 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Opinia (pozytywna) Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa ma pytania, uwagi? Nie widzę. Wobec braku uwag, projekt uchwały 
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w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego…, chwileczkę. Proszę bardzo 

Pan Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, ze składu Rady Pożytku 

Publicznego zwracały się do nas i zwracają się do nas organizacje pozarządowe o znalezienie modelu 

współfinansowania projektów realizowanych przez organizacje pozarządowe, ważnych dla województwa 

lubuskiego, z naszego budżetu. Wiem, że to nie jest zadanie łatwe, aczkolwiek mamy w Polsce nawet  

w województwie lubuskim takie pozytywne wdrożeniowe pomysły, czy też metody wspomagania, które 

nie są tylko zwykłym modelem udziału w konkursie na pozyskanie środków, na uzupełnienie udziału 

własnego przy realizacji zadań unijnych. I tutaj prosiłbym jednak i powtarzam to, bo ten problem jest 

poruszany w każdym roku, by z określoną grupą organizacji pozarządowych, zwłaszcza Pani Prezes 

Stowarzyszenia Baba o to się bardzo silnie zwraca, by usiąść do rozmów na ten temat i zastanowić  

się w jaki sposób my możemy w dobie jednak istniejących przepisów prawa, a być może wnioskować  

o zmianę tych przepisów, by w większym stopniu umożliwić na strategiczne zadania, o realizację których 

w ramach funduszy unijnych ubiegają się, czy ubiegać będą organizacje pozarządowe. Wspomóc  

z budżetu województwa lubuskiego te właśnie zadania. Sam zwykły dostęp do środków w ramach 

konkursów realizowanych jest zbyt małym otwarciem zwłaszcza, że niektóre z tych zadań mają szerszy 

zakres, albo też są bardziej kosztowne. Zwracam uwagę również, że polskie organizacje pozarządowe 

wciąż jeszcze dysponują bardzo szczupłymi środkami własnymi i nie da się ich porównywać do innych 

europejskich. Obserwuję jak realizuje te zadania Brandenburgia i tam organizacje pozarządowe, 

stowarzyszenia często w budżecie landu Brandenburgia mają w taki, czy inny sposób zapisane ogromne 

wsparcie na realizację zadań własnych, przez co mogą aplikować o fundusze unijne i uzyskują poparcie 

inne niż tylko to, które dotyczy środków pochodzących ze składek własnych, czy też jakiś darowizn  

od sponsorów. Zgłaszam ten problem i proszę o to, by jednak do tych rozmów usiadła również Pani 

Skarbnik, by to nie było tak... Ja obserwowałem ten proces jaki tutaj przebiega, że tu dyrektorzy 

departamentów nie są i nie mają takiej możliwości, by z własnych środków wyasygnować to. Chodzi o to, 

by jednak w tym procesie dotyczącym planowania choćby na przyszłe lata, zaprosić wyraźnie organizacje 

pozarządowe i by one mogły w sposób realny uczestniczyć w znalezieniu takiego pomysłu, by w budżecie 

na rok 2016, a być może już, jeśli to nie jest możliwe, to na rok 2018 tych środków na te zadania mogło 

być wyasygnowane więcej. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Ja mam 

takie wrażenie i poprosiłbym kolegę Radnego, żeby troszeczkę skonkretyzować pewne oczekiwania.  

Bo chciałbym poprosić tutaj Komisję Zdrowia i Rodziny, Komisję Kultury o możliwość podjęcia tego 
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tematu, ale myślę, że warto by było, być może kolego jakby skonkretyzować oczekiwania, na podstawie 

których komisje by mogły pracować, ale odnotowujemy to. Pani Marszałek w tej sprawie. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję, ja chętnie odpowiem, 

ponieważ ten temat wraca co roku, gdy ustalamy zakres programu współpracy z organizacjami 

pozarządowymi i doskonale ten problem znamy. Ja też osobiście gdy pracowałam w organizacji 

pozarządowej też byłam inicjatorką i wnioskowałam jako radna wojewódzka. Jest to problem, jest  

to bardzo duży problem odpowiedzialności instytucjonalnej samych organizacji i rozliczenia też 

ewentualnej pomocy, dlatego zrezygnowaliśmy z takiego zapisu w programie docelowo, ale myślę,  

że w dalszym ciągu powinniśmy przeanalizować zakres oddziaływania naszych funduszy: Lubuskiego 

Funduszu Poręczeń Pożyczkowych i Lubuskiego Funduszu Pożyczkowego. Gdzie nie mogą aplikować 

organizacje pozarządowe, bo to już są fundusze utworzone i dobrze by było je właśnie w tym obszarze 

również wykorzystać, ale poprzez stworzenie odpowiednich mechanizmów finansowego zabezpieczenia 

tak, żeby te pieniądze były do ewentualnego wyegzekwowania, jeżeli organizacja przestanie działać,  

czy też przestanie istnieć. Szczególne miejsce na wkłady własne do ważnych projektów dla organizacji 

powinny być w budżetach gmin, w budżetach samorządów terytorialnych i wiem, że tak jest. Wiem,  

że miasto np. Zielona Góra, Pan Prezydent może potwierdzić, ma takie środki na wkłady własne  

dla organizacji pozarządowych, które działają na ich obszarze. To jest łatwiejsze do nadzorowania,  

do monitorowania, bo są znane te organizacje, ich potencjał, jak również ich odpowiedzialność. Bo chodzi 

naprawdę o pieniądze. Natomiast województwo swoim zasięgiem obejmuje większy obszar, wszystkie 

gminy i byłoby to trudne. My wielokrotnie to analizowaliśmy, już pomijam aspekt Pani Skarbnik, budżetu 

i środków własnych. Pomijam, bo to sprawa priorytetów. Jeżeli byśmy uznali, że jest to istotne  

dla województwa, to takie środki finansowe z pewnością by się znalazły kosztem innych zadań, bo innego 

wyjścia nie ma, ale w ten sposób byśmy budowali społeczeństwo obywatelskie. Czyli podsumowując,  

na pewno w programach samorządów terytorialnych tak, jest to łatwiejsze do wprowadzenia,  

do monitorowania i do egzekwowania. Na pewno nasze lubuskie fundusze powinny się nad tym 

zastanowić, bo już taka propozycja kiedyś padła, był problem w zabezpieczeniu ewentualnych zwrotów  

i rozliczeń, ale warto do tego jeszcze raz wrócić. My natomiast, chcę Państwu zapewnić w projekcie 

budżetu na 2016 rok, bo taki projekt w ubiegły piątek, zgodnie z terminem do 15 listopada, został złożony 

również do Państwa Radnych, do Regionalnej Izby Obrachunkowej, zapewniamy środki finansowe  

dla naszych instytucji na wkłady własne do wszystkich projektów. I takie pieniądze będą w rezerwie 

budżetowej i nie tylko. Natomiast jeżeli chodzi o organizacje pozarządowe na przyszły rok, nie 

zapewniamy takich środków. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję Pani 

Marszałek. Czy jeszcze pytania, uwagi? Nie widzę. Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie 

uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami pozarządowymi  

w 2016 roku” – druk 141/15, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciwny, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie 

czerwonego przycisku „N”. Kto z Państwa się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk. Dziękuję.  

Głosów oddanych za 22, przeciwnych nie było, wstrzymała się 1 osoba. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Przechodzimy do punktu 11. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/134/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami pozarządowymi  

w 2016 roku” stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

                                                                   

Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu 

Rady Działalności Pożytku Publicznego Województwa Lubuskiego – druk nr 142/15.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych proszę  Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Osińską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 32 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Opinia (pozytywna) Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa ma jeszcze uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu Rady 

Działalności Pożytku Publicznego Województwa Lubuskiego – druk nr 142/15 poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”.  

Kto z Państwa jest przeciwny, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto z Państwa się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. Dziękuję. 

Za głosowało 24 radnych, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/135/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie wyboru 

przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu Rady Działalności Pożytku Publicznego 

Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, 

zrealizowaliśmy 11 punktów porządku obrad. Za chwilę ogłoszę przerwę. W trakcie przerwy proponuję, 

żeby najpierw bez zwłoki zebrała się Komisja Rolnictwa w sali 108. Myślę, że będzie też czas na chwilę 

oddechu po odbyciu posiedzenia Komisji, a przerwa będzie trwała pół godziny, do godz. 13:15. 

Ogłaszam przerwę w obradach.    

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Proszę 

Szanownych Państwa Radnych oraz gości o zajęcie miejsc. Ogłaszam koniec przerwy. Przystępujemy 

do realizacji porządku obrad.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Pozwoli Pan, że coś przeczytam bardzo 

ważnego dla naszego województwa. Prestiżowa nagroda dla naszego winiarza. Jeden z najbardziej 

prestiżowych magazynów branży winiarskiej co roku przyznaje nagrody Grand Prix najlepsze wino  

w kategorii smakowej i cenowej oraz za inne osiągnięcia. W tym roku główną nagrodę za szczególne 

zasługi dla polskiego winiarstwa otrzymał Krzysztof Fedorowicz, właściciel winnicy „Miłosz” w Łazie.  

Grand Prix magazynu „Wino” to impreza dla winiarzy z całego świata organizowana od 2008 roku. 

Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. To jest 

dobry moment, żeby takim miłym akcentem zakończyć przerwę. Przystępujmy do obrad. Przypominam 

Państwu, że jesteśmy w tym momencie w punkcie 12.                     

 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu „Rynna Pławska” – 

druk nr 143/15.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Jerzy Tonder – Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy w tej 

sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 37 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się z projektem uchwały i przyjęła go jednogłośnie. Dziękuję.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, 

projekt uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu „Rynna Pławska” – druk  

nr 143/15 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Dziękuję. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”. Dziękuję. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. Dziękuję.  

Za głosowało 22 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 12a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/136/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu „Rynna Pławska” stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 
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Do punktu 12a. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy 

miasta Gorzów Wielkopolski ze względu na przekroczenie wartości dopuszczalnej pyłu 

zawieszonego PM10” – druk nr 147/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

wspomniany Pan Jerzy Tonder – Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju 

Wsi. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska proszę Przewodniczącego Pana Zbigniewa Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się z projektem uchwały i przyjęła go jednogłośnie. Dziękuję. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, 

projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Gorzów 

Wielkopolski ze względu na przekroczenie wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10” – druk  

nr 147/15 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk 

„N”. Kto z Państwa się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Dziękuję. 

Za głosowało 23 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 12b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/137/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Gorzów Wielkopolski ze względu 

na przekroczenie wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10” stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 
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Do punktu 12b. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Żary – druk nr 148/15.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Jerzy Tonder – Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy  

są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się z projektem uchwały i pozytywnie go zaopiniowała. Dziękuję. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, 

projekt uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Żary – druk nr 148/15 poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. Dziękuję. 

Za głosowało 25 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 12c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/138/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Żary stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 
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Do punktu 12c. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia Programu ochrony środowiska przed hałasem dla odcinka  

drogi krajowej nr 92 (od km 16+100 do km 34+500) – druk nr 149/15.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Jerzy Tonder – Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy  

są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się i przyjęła pozytywnie projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, 

projekt uchwały w sprawie określenia Programu ochrony środowiska przed hałasem dla odcinka drogi 

krajowej nr 92 – druk nr 149/15 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Dziękuję.  

Za głosowało 25 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 12d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/139/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

określenia Programu ochrony środowiska przed hałasem dla odcinka  drogi krajowej nr 92 (od km 16+100 

do km 34+500) stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

 

 



37 
 

Do punktu 12d.  

           Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy 

miasta Zielona Góra ze względu na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu w pyle 

PM10” – druk nr 150/15.  

            

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Jerzy Tonder – Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy  

są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

          Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się z projektem uchwały i przyjęła go jednogłośnie. Dziękuję.  

           

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

          Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Pytanie proszę, Pan Radny 

Czesław Fiedorowicz. 

           

          Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja prosiłbym Panie Przewodniczący,  

by Pan Dyrektor Tonder powiedział, czy z powodu podjęcia tej uchwały mieszkańcy miasta będą  

do czegoś konkretnego zobowiązani. Tak, byśmy rozumieli, bo ten problem ze względu na Kraków stał 

się na tyle znany i głośny. Do czego to zobowiązuje mieszkańca miasta, podjęta dzisiaj uchwała? 

Jakiego rodzaju rygory, jakiego rodzaju zadania, obowiązki spadają na mieszkańców? 

           

Przewodniczący Sejmiku Województwa lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Proszę uprzejmie 

Panie Dyrektorze o odpowiedź.          

 

          Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Jerzy Tonder: Panie 

Przewodniczący. Pani Marszałek. Szanowni Radni. Proszę Państwa. Ta uchwała to jest swoistego 

rodzaju instrument, który pozwala na powzięcie środków, zarówno z funduszy unijnych, jak i innych  

na minimalizację zanieczyszczeń powietrza. Czy ta uchwała zobowiązuje mieszkańców? Mieszkańców 
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zobowiązuje regulamin o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, i podnoszenie świadomości tych 

mieszkańców, którzy w swoich indywidualnych systemach grzewczych wykorzystują do ogrzewania 

nieodpowiedni materiał. Natomiast jest to doskonały instrument, sama uchwała, który pozwala władzom 

miasta na szukanie środków i przykładem takiego dobrego podejścia jest akurat Gorzów, bo też 

głosujemy tutaj za Gorzowem. Mianowicie Program Kawka, który tutaj zresztą jest obecny, Pan Radny 

Jędrzejczak i Pani Makarska są współautorami tej Kawki, czyli doprowadzenia do zmniejszenia 

zanieczyszczeń w Gorzowie. I jeszcze jedna pocieszająca rzecz, proszę Państwa badania, które  

są na stronie internetowej Wojewódzkiej Inspekcji Ochrony Środowiska pokazują, że nie ma w tym roku 

przekroczeń zanieczyszczeń, zarówno pyłu zawieszonego PM10, jak i benzo(a)pirenu. Jest  

to pocieszająca wiadomość w kontekście informacji jakie były w niedawnym czasie, które odnosiły  

się praktycznie do całej Polski. Ale te uchwały trzeba traktować jako swoistego rodzaju instrument 

zarządzania ochroną środowiska dla władz Zielonej Góry, czy też Gorzowa.                          

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję Panie 

Dyrektorze. Jeszcze wątpliwość, proszę Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Uczymy się i wiemy, że mamy przed sobą 

poważne wyzwania. Czyli proszę mi powiedzieć, bo za chwilę będziemy też o Zielonej Górze pytali.  

Jak wychodzę z domu i sąsiedzi palą śmieci, plastiki, oddychać nie mogę, to po podjęciu tej uchwały 

będzie jakaś magiczna natychmiastowa reakcja, by sąsiedzi nie palili śmieci i plastików w domu obok, 

tak?  

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Jerzy Tonder: Nie proszę 

Pana, nie Panie Radny. To wynika z regulaminu utrzymania porządku i czystości w gminie i straż miejska 

jest od tego, żeby kontrolować tam, gdzie mieszkańcy palą nieodpowiednim surowcem i reagować.               

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Jeszcze 

pytanie. Może kilka pytań kolego bym poprosił. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Próbuję, kolego zadawać pytanie, tak bym 

coś rozumiał. Kto będzie finansował te etaty, straży i organa, które są do kontroli? Czy to my musimy 

wyasygnować środki z budżetu województwa na wzmożone akcje kontrolne? Czy też Rząd po podjęciu 

przez nas uchwały wyasygnuje jakieś dodatkowe środki, by stworzyć aparat monitoringu, tak byśmy nie 

powracali do tego? Bo chciałbym wiedzieć, jak zostanie stworzony ten system monitoringu, przede 
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wszystkim emisji spalin systemów ogrzewczych. Kto będzie to rzeczywiście finansował?  

Czy my przymuszamy w ten sposób gminę do tego, by ona taki system stworzyła i będziemy od niej  

to egzekwować, czy też mówimy tylko o ogólnym schemacie, a jeśli tak, to dlaczego Kraków, 

województwo małopolskie podjęło tak ostrą uchwałę, która została oprotestowana? Ja pomijam kwestię 

niezgodności z prawem, że to Sejmik nie miał prawa, teraz Sejmik ma prawo, tylko chodzi o to, czy  

te instrumentarium, które my tutaj wkładamy jest skuteczne, jeśli gmina nie będzie chciała tego zrobić? 

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi Jerzy Tonder: Monitoring 

jest prowadzony. Tak się składa, że koło Pańskiego miejsca zamieszkania jest stacja, która monitoruje  

i pokazywała te przekroczenia. Akurat na szczęście w tym roku tego nie ma, czyli wykonuje  

to Wojewódzka Inspekcja Ochrony Środowiska. Natomiast Zarząd dostaje materiały, jeżeli  

są przekroczenia to musi opracować program ochrony powietrza. Odnośnie Krakowa, nie ma w chwili 

obecnej potrzeby podejmowania takiej uchwały, chyba że na podstawie monitoringu prowadzonego przez 

Wojewódzką Inspekcję Ochrony Środowiska władze, czy to Gorzowa, czy też Zielonej Góry wystąpią  

do Sejmiku o przygotowanie projektu takiej uchwały. Nowa ustawa, zwana w sumie ustawą smogową, 

dopuszcza taką możliwość. Kto będzie finansował? Prawdopodobnie fundusze.     

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję  

za odpowiedź. Czy jeszcze są pytania? Czy do projektu uchwały jeszcze ktoś z Państwa chciałby zadać 

pytanie. Nie widzę. Dziękuję. Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji 

Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Zielona Góra ze względu na przekroczenie wartości 

docelowej benzo(a)pirenu w pyle PM10” – druk nr 150/15 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć niebieski przycisk. Dziękuję. 

Za głosowało 26 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było. 

      Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 Przechodzimy do punktu 12e. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/140/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Zielona Góra ze względu  

na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu w pyle PM10” stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 
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Do punktu 12e. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy 

miasta Gorzów Wielkopolski ze względu na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu  

w pyle PM10” – druk nr 151/15. 

 

           Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie widzę. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Kołodzieja.  

 

  Projekt uchwały stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się i pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, 

projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Gorzów 

Wielkopolski ze względu na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu w pyle PM10” – druk  

nr 151/15 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk 

„N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. Dziękuję. 

Za oddanych 26 głosów, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 13.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/141/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

uchwalenia „Aktualizacji Programu ochrony powietrza dla strefy miasta Gorzów Wielkopolski ze względu 

na przekroczenie wartości docelowej benzo(a)pirenu w pyle PM10” stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 
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Do punktu 13. 

          Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia aktualizacji Planu zrównoważonego rozwoju publicznego 

transportu zbiorowego na sieci komunikacyjnej w wojewódzkich przewozach pasażerskich  

na terenie województwa lubuskiego – druk nr 144/15.  

            

           Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Zdzisław Smoła – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa 

proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Maciuszonka.  

 

 Projekt uchwały stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

zapoznała się z planem i zaopiniowała pozytywnie.    

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi. Proszę Pan Radny Kołodziej.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja mam dwa pytania. Jedno dotyczy 

połączeń i tak wygląda na to wszystko, że jeśli chodzi o połączenia regionalne, nie  jest problemem 

cena biletów, czy kiepski komfort, tym bardziej jest zbyt mała liczba połączeń i to jakby wpływa 

negatywnie na połączenia regionalne, jeśli chodzi o kolej. A druga, czy tutaj decyzja nasza, czy 

ewentualnie wpisanie spraw dotyczących obiektów dworcowych ma jakiś wpływ na realizację zadań 

przez PKP. Akurat tu chcę się odnieść do dworca w Świebodzinie, który uważam, że chyba jest jednym 

z najbardziej zaniedbanych na dzień dzisiejszy, a efekty działań też nie są wcale rokujące , dlatego nie 

wiem czy jako Sejmik, czy wpisując tu jakieś uwagi do tego projektu uchwały, jest szansa coś w tym 

kierunku ugrać. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Proszę Panie 

Dyrektorze, zapraszam do mikrofonu.   
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Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Zdzisław Smoła: Szanowni Państwo, jeśli 

chodzi o połączenia i zwiększenie ich ilości, to Pani Marszałek w swoim wystąpieniu też powiedziała, 

że oczywiście jesteśmy jak najbardziej za. Limitują nas środki finansowe. Ma Pan rację, że im więcej 

będzie par połączeń, tym więcej będzie podróżnych podróżowało środkami masowej komunikacji, czyli 

w tym momencie koleją. Jeśli chodzi o dworzec w Świebodzinie, nie jest własnością województwa.  

Nie jest własnością władz tamtego terenu, to jest majątek PKP, więc wpisanie ich, nie takie zadanie 

było tego planu transportowego, żeby wpisywać remont, czy utrzymanie dworców kolejowych. Rządowy 

program jest rozbudowy i utrzymania dworców PKP i jest to realizowane ze środków centralnych, 

niezwiązane z województwem. Natomiast my ze swojej strony na spotkaniach z PKP interweniujemy, 

jeśli chodzi o utrzymanie i modernizację tych dworców. Nie tylko świebodzińskiego, ale też innych  

na naszym terenie.   

 

Aktualizacja Planu zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego na sieci komunikacyjnej 

w wojewódzkich przewozach pasażerskich „Plan transportowy” Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 63 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Jeszcze 

pytania. Po kolei: Pan Radny Kołodziej, Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja tylko na zasadzie ad vocem, bo tutaj  

akurat jest mowa – chwalimy się w jakiś sposób, że dworzec w Zielonej Górze został wykonany, 

odnowiony w Gorzowie, dlatego tak się pod tym kątem zastanawiam. Czymś się chwalimy, a nie ma 

pokazanych innych kierunków,  które są nie do końca dociągnięte. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję.  

Pan Radny Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja nie chcę tutaj akurat w tej kwestii 

modernizacji dworców polemizować, tylko kiedyś jako burmistrz wyremontowałem nie swój dworzec  

i nie zamknęli mnie do więzienia i przez to on był ładny, wtedy kiedy go wyremontowałem i nikt mnie 

nie ścigał z powodu wydania pieniędzy na nie swój dworzec. Ale nie chcę narzucać samorządowcom 

zadań nieswoich. Chciałbym prosić Pana Dyrektora, bo rzeczywiście dzisiejsza interpelacja Pana 

Radnego Mejzy i dyskusja o tych połączeniach transgranicznych stwarza konieczność określenia 

planowanych kosztów. Mamy, poza połączeniami tutaj lokalnymi, mamy też ważne połączenia kolejowe 
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przez Żary do Forst, z Gubina, z Krosna, z Zielonej Góry przez Krosno do Gubina. Mamy to połączenie 

do Frankfurtu, mamy do Kostrzyna. By w którymś momencie oszacować z jakimi kosztami to się wiąże? 

Jakie nakłady są potrzebne, by to uruchomić? Bo oczywiście możemy w tej i następnych kadencjach 

zgłaszać, ale czas podejmowania decyzji. Jeżeli mamy wycenione wydatki w tej mierze to wpiszmy  

to do budżetu, bo nie wiem Pan Radny Mejza może zaplanował już jakiś wydatek w budżecie 

województwa lubuskiego na połączenie z Guben i wie ile to ma kosztować, i przy okazji modernizacja 

linii kolejowej, i jest to uzgodnione, itd. Byśmy sobie powiedzieli, bo mamy jeszcze 3 lata kadencji, jaki 

zakres kolejowy my możemy wykonać, by te zadania, o które i radni wnioskują, i społeczności lokalne. 

Przypominam, że najgorzej skomunikowanym kolejowo w województwie lubuskim jest Szprotawa ,  

o którą nikt nie zabiega, z różnym powodów tam w ogóle nie ma prawie bezpośrednio łączności   

z transportem publicznym ze Szprotawą w kierunku Zielonej Góry. Więc chodzi o to, by to jakoś 

zbilansować i byśmy mogli wspólnie tutaj powiedzieć na jakie zadania kolejowe nas stać  

w perspektywie tej kadencji, by nie licytować się kto więcej zgłosi propozycji kolejowych do zrobienia, 

które nie mają szansy powodzenia.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Zdzisław Smoła: W planie transportowym  

w wersji rozwojowej jest rzeczywiście połączenie kolejowe wpisane np. Zielona Góra – Gubin, ale jak 

to powiedziałem przed chwilą w planie rozwojowym. Jeżeli środki finansowe będą pozwalały na to, 

będzie ten kierunek rozwijany. Dzisiaj województwo na dzień dzisiejszy wydaje ponad 40 mln na te 

połączenia, które w tej chwili są realizowane, 42 z groszami miliona. W związku z tym, następne 

połączenia oczekiwane przez społeczeństwo mogą być tak, jak wcześniej powiedziałem realizowane 

wraz ze wzrostem środków wydatkowanych na ten cel. Natomiast zbilansowanie następnych połączeń, 

choćby tego planu rozwojowego, muszę Państwu powiedzieć i przypomnieć, bo to już byliście Państwo 

informowani, że przejazdy, czy połączenia kolejowe są realizowane na zasadzie przetargu i taki 

przetarg na połączenia kolejowe, na realizację tych połączeń kolejowych odbył się w tamtym roku .  

I cena, która została ustalona poprzetargowo, zgodnie z ustawą o zamówieniach publicznych, jest  

tą ceną, którą mamy zaplanowaną w budżecie.                                                                                         

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych chciałby jeszcze zadać pytanie, zgłosić uwagę? Nie widzę. Dziękuję Panie 

Dyrektorze. Zamykam dyskusję. Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie przyjęcia aktualizacji 

Planu zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego na sieci komunikacyjnej  
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w wojewódzkich przewozach pasażerskich na terenie województwa lubuskiego – druk nr 144/15 poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Dziękuję. 

Za głosowało 26 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Przechodzimy do punktu 14.    

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/142/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie przyjęcia 

aktualizacji Planu zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego na sieci komunikacyjnej 

w wojewódzkich przewozach pasażerskich na terenie województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 65 

do protokołu. 

 

Do punktu 14.   

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2015 rok – druk nr 145/15.  

            

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? 

Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Wiceprzewodniczącego Komisji  

Pana Tomasza Możejko. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tomasz Możejko: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, 

projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2015 rok 

– druk nr 145/15 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 
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podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. Dziękuję. 

Za głosowało 26 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 15.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/143/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2015 rok stanowi załącznik nr 69  

do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2015-2030 – druk nr 146/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecna jest 

Pani Skarbnik. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu  

i Finansów proszę Wiceprzewodniczącego Komisji Pana Tomasza Możejko 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tomasz Możejko: Opinia Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 

2015-2030 – druk nr 146/15 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Dziękuję. 

Za głosowało 26 radnych, przeciwnych głosów nie było, wstrzymała się 1 osoba.     

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 16.  
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XIV/144/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2015-2030  

stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie poparcia Apelu Rady Miejskiej  

w Słubicach z dnia 24 września 2015 r. oraz Apelu Rady Powiatu Słubickiego z dnia 29 września 

2015 r. skierowanego do Rady Ministrów Rzeczypospolitej Polskiej dotyczącego podjęcia działań 

w zakresie budowy obwodnicy Słubic. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Zdzisław Smoła – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy są w tej sprawie 

wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa 

proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Maciuszonka.  

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

jednogłośnie poparła stanowisko. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

 Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu stanowiska ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Nie widzę. Wobec braku uwag, 

projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie poparcia Apelu Rady Miejskiej  

w Słubicach z dnia 24 września 2015 r. oraz Apelu Rady Powiatu Słubickiego z dnia 29 września 2015 r. 

skierowanego do Rady Ministrów Rzeczypospolitej Polskiej dotyczącego podjęcia działań w zakresie 

budowy obwodnicy Słubic poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

stanowiska, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Dziękuję. 

Za głosowało 26 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.   
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Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Przechodzimy do punktu 17. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 2015 r. w sprawie poparcia Apelu 

Rady Miejskiej w Słubicach z dnia 24 września 2015 r. oraz Apelu Rady Powiatu Słubickiego z dnia  

29 września 2015 r. skierowanego do Rady Ministrów Rzeczypospolitej Polskiej dotyczącego podjęcia 

działań w zakresie budowy obwodnicy Słubic stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wykorzystania potencjału 

transportowego Odrzańskiej Drogi Wodnej z uwzględnieniem IV klasy żeglowności.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Na sali obecny jest 

Pan Maciej Nowicki – Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej. Czy  

są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Maciuszonka.  

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

jednogłośnie poparła stanowisko Sejmiku.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy  

do projektu stanowiska ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę uprzejmie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Wysoki Sejmiku, ja chciałabym tylko zwrócić 

uwagę, że ten projekt powinien być rozwiązany systemowo i powinien dotyczyć całej zlewni Odry.  

Już dawno były plany budowy zbiornika retencyjnego w Raciborzu, jednak one utknęły i została 

zmniejszona jego powierzchnia. A ten rok pokazał jak jesteśmy nieudolni w tej kwestii, ponieważ susza, 

nie kursujące promy, nie pływające statki, które znajdują się tu w gestii gmin powodują, że są wymierne 
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straty z tego tytułu. Także chciałam tylko dodać, że projekt ten wymaga podejścia państwowego  

i takiego rzetelnego zabrania się za całą zlewnię Odry. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Dziękuję. Proszę 

Panie Dyrektorze, odniesie się Pan do tego?  

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej Maciej Nowicki: 

Szanowni Państwo. Pani Radna. Oczywiście to jest słuszne, co Pani Radna mówi. Ja chciałem 

powiedzieć, że to jest jedno z wielu stanowisk. Odra jest wpisana w dokumencie implementacyjnym  

na pierwszej pozycji, jeżeli chodzi o drogi śródlądowe. Jest na pierwszym miejscu jako uzgodniony 

przez marszałków projekt Polski Zachodniej, razem również z Wartą, czyli całe dorzecze Odry i nie 

tylko Odrzańska Droga Wodna, ale również Międzynarodowa Droga Wodna E-70. Natomiast myśmy  

to stanowisko zaproponowali w odpowiedzi na stanowisko podobne województwa dolnośląskiego ,  

już poparło zachodniopomorskie. Dolny Śląsk koordynuje ten projekt i oczywiście mamy pełną 

świadomość i wszyscy wspólnie to promujemy, że to musi być kompleksowe podejście.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Dziękuję. Czy 

jeszcze są pytania, uwagi? Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak ktoś tutaj na ostatniej sesji Sejmiku 

pytał – jakie były reakcje i odpowiedzi Rządów na dotychczasowe stanowiska w tej i poprzedniej 

kadencji. Jesteśmy na takim początku i tu Panie  Przewodniczący, Wysoki Sejmiku , wydaje mi się,  

że warto byłoby to zadanie w sposób poważny przekazać, może nie wszystkim posłom i senatorom 

nowego Sejmu i Senatu, ale tym którzy się tym zainteresują, bo temat jest poważny. Pamiętajmy o tym, 

że mamy dotychczas uzgodnienie pogłębienia inaczej III klasy żeglowności do Słubic na odcinku 

granicznym po  25 latach uzgodnień. Trudno powiedzieć ile lat będzie trwało na dalszym odcinku  

od Słubic do Ratzdorfu III klasy żeglowności. I wydaje mi się, że to powinien być, nie wiem, proponuję 

by nasze województwo nowym parlamentarzystom znalazło jakieś zadania, które będą  dla nas 

kluczowymi, żebyśmy na koniec kadencji 2014-2018 mieli pewność, że osiągnęliśmy przynajmniej  

III klasę żeglowności na całym odcinku. O IV powinniśmy oczywiście walczyć i w ramach programu 

Polski Zachodniej ten temat jest uzgodniony, ale wiemy o tym, że realizacja tych zadań przebiega 

różnie w różnych województwach. Ja dokładam tylko taką propozycję, nie wiem jak skutecznie, ale być 

może warto się zastanowić, poza tymi stanowiskami przekazywanymi, by na początku, zaraz 

usłyszymy, że powstanie jakiś zespół parlamentarny, ktoś zostanie szefem tego zespołu 
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parlamentarnego posłów województwa i senatorów województwa lubuskiego, by sprawy tej Odry 

potraktować jako priorytetową. I by odwrócić kolejność rzeczy, by jeden z posłów, czy jedna z posłanek 

relacjonowała tutaj na sesji Sejmiku jakiego rodzaju zadania są wykonywane na poziomie parlamentu , 

byśmy nie tylko pisali te stanowiska, ale wiedzieli, że mamy rzeczników. No i po to wybraliśmy tych 

ludzi tam do Sejmu, by oni jedną sprawę załatwili, niech załatwią sprawę, no jeśli nie IV to przynajmniej 

III klasy żeglowności. Byśmy wiedzieli kto jeden koordynuje te sprawy spośród parlamentarzystów i jak 

je potrafi zwieńczyć.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: To znaczy, czy Pan 

Radny Czesław Fiedorowicz mógłby określić swój wniosek w tym zakresie? Bo wszystko zrozumiałem, 

ale chciałbym, żeby z tego był właśnie dalszy ciąg. Jeśli to jest możliwe.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Powtarzam, poza tym stanowiskiem,  

by zwrócić się do wszystkich parlamentarzystów, mamy ich 15, kto z nich będzie koordynował sprawę 

Odry III i IV klasy żeglowności, żeby nie było tak, że wszyscy, czyli nikt. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Rozumiem, proszę 

Pan Dyrektor ma głos.  

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej Maciej Nowicki:  

Chciałem powiedzieć, co do tych konkretnych zapisów i działań jeszcze o tym, że Odrzańska Droga 

Wodna jest w Kontrakcie Terytorialnym na liście podstawowej. Kontrakt między Województwem 

Lubuskim a Rządem. I chciałem powiedzieć również, że w tym stanowisku właśnie jest zawarty wniosek 

o podjęcie prac nad studium wykonalności, żeby dokładnie ocenić, co i gdzie należy zrobić, żeby 

docelowo jednak, jeśli na całym odcinku to możliwie, na jak najdłuższym odcinku Odry była IV klasa 

żeglowności, ponieważ w dokumencie implementacyjnym i w dokumentach na razie jest zobowiązanie 

Rządu do III klasy żeglowności, co też jest dosyć kosztowne. Odra swobodnie płynąca, nie tylko Odra 

graniczna, Odra swobodnie płynąca od Brzegu Dolnego do granicy jest wpisana na I miejscu i Odra 

graniczna. Chciałem jeszcze wskazać na to, że jest też duży opór ze strony Niemców, szczególnie 

Brandenburgii, ze strony ekologów. Oni są tam bardzo silni, dlatego tak paradoksalnie w Strategii 

Rozwoju Transportu ten odcinek graniczny jest wpisany jako w celu zimowego lodołamania .  

Ale z Niemcami wprost rozmawialiśmy, że tu chodzi o to samo, co na reszcie Odry, czyli o przywrócenie 

na początek chociaż III klasy żeglowności i docelowo również wpisanie całego odcinka Odry żeglownej 

do sieci TNT.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję uprzejmie. 

Pragnę Pana Senatora Dowhana powitać. Dzień dobry, witamy na sesji Sejmiku. Pani Marszałek, prosi 

o głos, oczywiście proszę bardzo.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, nie tyle do tego 

stanowiska konkretnego, ale co do szansy na realizację tej inwestycji. Chciałabym Państwa zapewnić, 

że nie tylko jest to  inwestycja numer 1 w Strategii Polski Zachodniej, ale akurat w międzyczasie robię 

pocztę bardzo pilną i dzisiaj też otrzymaliśmy pismo potwierdzające realizację innego projektu  

na Odrze. A mianowicie Rząd Polski podpisał umowę z Bankiem Światowym na realizację dużego 

projektu o wartości 1 mld 200 euro, na realizację zabezpieczenia przeciwpowodziowego, co się też 

wiąże, ponieważ powstaną urządzenia przeciwpowodziowe na Odrze i na Wiśle. Partnerami w tym 

projekcie jest nie tylko region lubuski, jest również region zachodniopomorski, Małopolska, podkarpacki 

i świętokrzyski. I powstało Biuro, które będzie koordynować ten projekt. Jest to Biuro Koordynacji  

Projektu Ochrony Przeciwpowodziowej dorzecza Odry i Wisły. To Biuro jest z siedzibą  

we Wrocławiu, czyli jak widać te projekty są realizowane skoro projekt w zakresie zabezpieczenia 

przeciwpowodziowego już ruszył, to myślę, że równolegle również ten dotyczący przywrócenia 

żeglowności, przynajmniej na poziomie III klasy, też będzie realizowany. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Dziękuję Pani 

Marszałek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Chodzi o program retencji, że nie tylko 

działanie przeciwpowodziowe, ale działanie na rzecz retencji zbioru wody. Woda jest największym teraz 

bogactwem i to jest celem tej właśnie komisji.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych jeszcze chciałby zgłosić.. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Jeszcze dwa zdania. Panie 

Radny Klaudiuszu, ten zbiornik w Raciborzu jest aktualnie w budowie dopiero. To jest potężny zbiornik 

retencyjny, który zabezpieczy przed takim zrzutem Odrę, jaki miał miejsce w 1997 roku. Także  

to aktualnie jest budowane i na ukończeniu praktycznie.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz : Dziękuję pięknie. 

Czy jeszcze ktoś z Państwa chciałby w tej sprawie zabrać głos? Pan Tomasz Możejko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie chcę przedłużać, Szanowni Państwo. 

Wracając do sprawy stosunków wodnych, bo byłem niedawno na konferencji tej sprawie poświęconej . 

Może by się zastanowić nad tym, żeby województwo lubuskie zrobiło wieloletni plan inwestowania nie 

tylko środków unijnych, ale również naszych, bo to robimy. Ja wiem, ale może byśmy przywrócili stan 

retencji wód sprzed roku 1945, kiedy to funkcjonowało. I to jest gigantyczne wyzwanie dla Polski,  

bo ustawa ma być zmieniana w przyszłym roku, natomiast najprostszą metodą jest taka, 5 zł, 

ewentualnie 10 zł do każdego hektara ziemi posiadanej, dzierżawionej albo jakiejkolwiek od każdego 

posiadacza, to zbierałyby gminy, wrzucane  byłoby to do funduszu centralnego i w tym momencie mamy 

w ciągu 5 do 10 lat przywrócony stan zadowalający, satysfakcjonujący rolnictwo, jeżeli chodzi zasoby 

wodne, jak podpowiada mi Pan Klaudiusz Balcerzak, w kraju. Bo to chodzi o generalną zasadę ,  

nie tylko jak gdyby regionalną, bo my zrobiliśmy bardzo dużo w tej dziedzinie. Tutaj miliony są, idą do 

ziemi, ale może to być też, nie wiem, albo apel. Szkoda, że nie ma parlamentarzystów, ale tą sprawę 

należy rozwiązać, bo województwo lubuskie, jak i wielkopolskie szczególnie stepowieją i ten problem 

będzie narastał. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Jedna 

uwaga, jeden parlamentarzysta jest na sali. Pani Marszałek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przepraszam Panie Senatorze,  

nie zauważyłem. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Radni, to może faktycznie  

na następnej sesji Zarząd przedstawi, ponieważ jest uchwała Zarządu w sprawie przyjęcia 

wieloletniego programu zabezpieczenia przeciwpowodziowego regionu lubuskiego. Są to konkretne  

z imienia i nazwiska inwestycje w nowej perspektywie do 2020 roku. To są zadania w tym obszarze, 

które będą finansowane nie tylko z Regionalnego Programu Operacyjnego, ale również z Banku 

Światowego i z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko. Także to jest bardzo ciekawy 

materiał, nie tylko lista podstawowa, również rezerwowa. Zapewniliśmy też w Wieloletnim Planie 

Finansowym wkłady własne do tych projektów. Bardzo duży zakres, z tego co pamiętam ponad  

600 mln złotych w perspektywie do 2020, także proponuję, informacyjnie Państwu przedstawimy  

na następnej sesji. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz:  Dziękuję Pani 

Marszałek. Przyjmujemy, że będzie to przedstawione na kolejnej sesji. Głos ma Pan Radny Czesław 

Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, ale żeby nie wracać do tego 

tematu. Pani Marszalek, może na następnej sesji informacja jak się udało z tymi przystaniami na Odrze, 

czy one zostały wszystkie wybudowane i jak mimo tego problemu braku wody, czy udało się ten zamiar 

zrealizować, by ten temat, przynajmniej w  świadomości większości radnych został zamknięty. Byśmy 

nie składali kolejnych interpelacji i zapytań w tej kwestii.  

                                                                                                                                      

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa jeszcze chciałby zabrać głos w tej sprawie? Nie widzę. Zamykam dyskusję w sprawie 

stanowiska. Wobec braku uwag, projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie 

wykorzystania potencjału transportowego Odrzańskiej Drogi Wodnej z uwzględnieniem IV klasy 

żeglowności poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem stanowiska, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Dziękuję. 

Za głosowało 26 radnych, przeciwnych i wstrzymujących się głosów nie było.  

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Przechodzimy do kolejnego punktu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 16 listopada 20145 r. w sprawie wykorzystania 

potencjału transportowego Odrzańskiej Drogi Wodnej z uwzględnieniem IV klasy żeglowności stanowi 

załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: W sprawach różnych 

pierwsza sprawa techniczna – bardzo uprzejmie proszę aby podczas sesji nie zmieniali Państwo miejsc, 

bo to się już zdarzało, miejsc na których każdy siedzi. Podczas głosowania wyświetla się układ sali, 

zgodny z miejscami, na których siedzimy i do tych miejsc przypisane są konkretne terminale. A więc jeżeli 

zmieniają Państwo miejsce, które dotychczas zajmowali, jest to niezgodne z układem, że tak powiem, 
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który został wgrany. Bardzo proszę. Trzymanie się tej zasady powoduje, że te głosowania są nie dość, 

że prawidłowe, ale dobrze też wyniki pokazywane są na tym wykresie, który się wyświetla. Sprawa druga, 

za chwilę, po zakończonej sesji poproszę przewodniczących komisji oraz kolegów wiceprzewodniczących 

na chwilę, na rozmowę do gabinetu w sprawach organizacyjnych związanych z funkcjonowaniem.  

To będzie bardzo króciutkie spotkanie. Następnie, sesja najbliższa planowana jest, zgodnie z planem 

obrad na 21 grudnia o godz.11:00 nie w sali kolumnowej, a myślę, że zgodnie z zaproszeniem, które 

złożył Pan Prezydent Miasta Zielonej Góry. Ale być może termin tej sesji może ulec zmianie z uwagi  

na kończący się rok, na jakieś potrzeby, które się będą jeszcze w tym czasie pojawiać. Oczywiście, 

zgodnie statutowo będą wszyscy radni o tym poinformowani. Chciałbym również poprosić aby wobec 

pewnych zmian, które nastąpiły w Sejmiku jeżeli kluby mają jakieś uwagi, propozycje do obsad komisji 

sejmikowych proszę uprzejmie też o przygotowanie tego jak najszybciej. Poprosiłem o spotkanie szefów 

klubów, przepraszam to szefów klubów, poprawka. Proszę bardzo w sprawach różnych, kto jeszcze 

chciałby zabrać głos? Kolega Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Panie Przewodniczący. Szanowne 

Koleżanki. Szanowni Koledzy. Chcę poinformować, że z dniem dzisiejszym ukształtował się nowy klub  

w naszym Sejmiku. Klub Lewicy w składzie: Edward Fedko, Tadeusz Jędrzejczak, Franciszek Wołowicz. 

Tym samym kończy działalność Klub Sojuszu Lewicy Demokratycznej. Dziękuję. Stosowne dokumenty 

zostaną złożone na ręce Pana Przewodniczącego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przepraszam jak się nazywa Klub Lewicy, tak? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Klub Lewica, tak już 

zapisałem. Czy w sprawach różnych jeszcze ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Jeżeli nie,  

to zapraszam szefów klubów i wiceprzewodniczących na chwilę do Biura Sejmiku. Wszystkim dziękuję 

za dzisiejsze obrady.  

 

 

 

 

 

 




